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AKTUALNOŚCI 
Dziewięcioletni Karol Wojtyła przeżył 

wielką tragedię. 16 kwietnia 1929 roku zmarła 
jego matka, Emilia. Po latach właśnie matce po
święcił jeden ze swoich pierwszych wierszy: 

Emilii matce mojej 

Nad Twoją białą mogiłą 
Białe kwitną życia kwiaty -
o, ileż lat to już było 
bez Ciebie - duchu skrzydlaty? 
Nad Twoją białą mogiłą 
Od lat tylu już zamkniętą, 
spokój krąży z dziwną siłą, 

z siłą, jak śmierć niepojętą. 
Nad Twoją białą mogiłą, 
Cisza jasna promienieje, 
Jakby w górę coś wznosiło, 
Jakby krzepiło nadzieję. 
Nad Twoją białą mogiłą 
Klęknąłem ze swoim smutkiem -
o, jak to dawno już było 
jak się dziś zdaje malunkiem. 
Nad Twoją białą mogiłą 
O Matko, zgasłe kochanie -
za całą synowską miłość 
modlitwa: 
Daj wieczne odpoczywanie -

Ojciec Święty Jan Paweł li doskonale zda
wał sobie sprawę z tego, że czas upływa i zbli
ża się chwila, kiedy będzie musiał odejść z tego 
świata. A mimo to nic lękał się. 

Nic wstydził się swojego cierpienia. Nie 
bal się umierać na oczach całego świata! W ten 
sposób pokazał nam, że śmierć jest częścią 
życia tutaj na ziemi. Były to szczególne chwile 
dla każdego i każdej z nas. Wyjątkowe pod 
wieloma względami, także dlatego, że w dzi
siejszym świecie śmierć traktuje się jako coś, o 

l'fli/TTl się nic mówi i nic pisze. Śmierć stała się 
, llnatcm tabu. 

Brama cmentarza w Sułkowicach 

Józef Piłsudski 
Legiony to - żołnierska nuta, 
Legiony to - ofiarny stos, 
Legiony to - żołnierska buta, 
Legiony to - straceńców los. 
My, Pierwsza Brygada, 
Strzelecka gromada, 
Na stos rzuciliśmy swój życia los, 
Na stos, na stos. 
O, ile mąk, ile cierpienia, 
O. ile krwi, wylanych łez. 
Pomimo to - nie ma zwątpienia, 
Dodawał sił - wędrówki kres. 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 
Krzyczeli, żeśmy stumanieni, 
Nie wierząc nam, że chcieć - to móc. 
Leliśmy krew osamotnieni, 
A z nami był nasz drogi wódz! 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 
lnaczej się dziś zapatrują 
l trafić chcą do naszych dusz, 
I mówią, że nas już szanują, 
Lecz właśnie czas odwetu już! 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 
Nie chcemy dziś od was uznania, 
Ni waszych mów, ni waszych łez. 
Skończyły się dni kołatania 
Do waszych serc, do waszych kies. 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 
Dziś nadszedł czas pokwitowania 
Za mękę serc i katusz dni. 
Nie chciejcie więc politowania, 
Zasadą jest: za krew chciej krwi. 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 
Umieliśmy w ogień zapału 
Młodzieńczych wiar rozniecić skry, 
Nieść życie swe dla ideału 
I swoją krew i marzeń sny. 
My, Pierwsza Brygada ... itd. 

W NUMERZE 
Wybory 

Wizyta w Ronchamp 

Rozwija się współpraca gminy Sułkowice z 
Ronchamp we Francji. W dniach 12-16 paż
dziemika na zaproszenie władz Ronchamp we 
Francji przebywała 25-osobowa delegacja z 
naszej gminy. 
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Sprawozdanie burmistrza za okres ka-
7_11 dencji 2002-2006 

Pięć wieków szkoły podstawowej (?I) 12-13 

Wprawdzie pierwsza notatka o istnieniu w 
Sułkowicach szkoły parafialnej pochodzi z 1598 
roku, można przypuszczać, że istniała ona tu 
wcześniej. 
Oświaty kaganek 

Budynek bursy znajdował się w rynku między 
istniejącą jeszcze szkołą a zabudowaniami Puł
ków. W tyle bursy było boisko do gry w siatkę. 
Sam budynek był parterowy, zbudowany w 
drzewie i szalowany deskami. 
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Niewyjaśniona historia 13 

Swoją pierwszą pracę jako nauczyciel kontrak
towy rozpoczął w Szkole Podstawowej w Har
butowicach Bronisław Wider. 
Sułkowickie portrety 

Odpust w Biertowicach 

Szlakami małopolskich sanktuariów 1 

Aktualności 

- Powiatowe zawody oldbojów 
- Wypadek w Sułkowicach 
- Nagrody i awanse dla nauczycieli 
- Dzień Papieski w Rudniku 
Kultura 18 

- ,,Monografia gminy Sułkowice" 
- Grand Prix w sportowyn1 tańcu towarzyskim 
- Wyniki konkursów 
Mapa gminy 

ZHP 

,,Adaś" 

,,Gimnazjalista" 

,,Z tablicy na Szkolnej" 

Na stronie tytułowej: ,, U Michała" -miej
sce najstarszego kościoła w Harbuto
wicach {las Groby) 
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WYBORY 
Obwieszczenie Burmistrza Gminy Sułkowice 

z dnia 20 września 2006 roku 

w sprawie podania do publicznej wiadomości informacji o okręgach wyborczych, ich granicach i numerach, liczbie radnych wybieranych w każdym 
okręgu wyborczym oraz o wyznaczonej siedzibie Miejskiej Komisji Wyborczej. 
Na podstawie art. 94 ustawy z dnia 16 lipca 1998 r. - Ordynacja wyborcza do rad gmin, rad powiatów i sejmików województw (Dz. U. z 2003 r. Dz. U. Nr 159, 
poz. l 547 z późn. zm.) w związku z rozporządzeniem Prezesa Rady Ministrów z dnia 11 września 2006 roku w sprawie zarządzenia wyborów do rad gmin, 
rad powiatów i sejmików województw, Rady m. st. Warszawy i rad dzielnic w m. st. Warszawie oraz wyborów wójtów, burmistrzów i prezydentów miast 
wyznaczonych na dzień 12 listopada 2006 roku, podaję do wiadomości publicznej informację o okręgach wyborczych, ich granicach i numerach, liczbie 
radnych wybieranych w każdym okr� wyborczym oraz o wyznaczonej siedzibie Miejskiej Komisji Wyborczej w Sułkowicach. 

Numer Granice okręgu wyborczego Liczba radnych 
okręgu wyborczego wybieranych w okręgu wyborczym 

miasto Sułkowice - ulice: Ptasznica, osiedle Zielona, Szkolna, Sucha 
l Góra, Zarzecze, Polna, Zagurnnie, 1 Maja, Na Oblasek, 21 Stycznia, 3 

Krzywa, Sportowa, Smereczyńskiego 
miasto Sułkowice - ulice: Rynek, 24 Lipca, Wolności, Ślusarska, 

2 Wyzwolenia, Kowalska, Na Węgry, Wąska, Zagroda, Na Granicy, 4 
Tysiąclecia, Partyzantów, Starowiejska, 11 Listopada 

3 sołectwo Harbutowice 2 
4 sołectwo Rudnik 4 t -:.a 
5 sołectwo Biertowice 1 

6 sołectwo Krzywaczka 1 

Siedziba Miejskiej Komisji Wyborczej w Sułkowicach mieści się_ w Urzędzie Miejskim w Sułkowicach, Rynek 1, II piętro, sala obrad, tel. 0-12 27 32 075. 

Informacja Burmistrza Gminy Sułkowice 
z dnia 03 października 2006 roku 

Burmistrz Gminy 
/-/ Józef Mardaus 

Na podstawie art. 32 ustawy z dnia 16 lipca 1998 roku - Ordynacja wyborcza do rad gmin, rad powiatów i sejmików województw (Dz. U. z 2003 roku, Nr 159, 
poz. 1547 z późniejszymi zmianami), w związku z rozporządzeniem Prezesa Rady Ministrów z dnia 11 września 2006r. w sp1awie zarządzenia wyborów do 
rad gmin, rad powiatów i sejmików województw, Rady m. st. Warszawy i rad dzielnic w m. st. Warszawie oraz wyborów wójtów, burmistrzów i prezydentów 
miast wyznaczonych na dzień 12 listopada 2006r. - podaję do wiadomości publicznej informację o numerach i grnnicach obwodów glosowania oraz 
wyznaczonych siedzibach obwodowych komisji wyborczych. 
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Numer Granice okręgu wyborczego 
obwodu wyborczego 

I Miasto Sułkowice - ulice: Ptasznica, Osiedle Zielona, Szkolna, 
Sucha Góra, Zarzecze 

2 Miasto Sułkowice - ulice: Polna, Zagumnie, I Maja, Na Ob lasek, 21 
Stycznia, Krzywa, Sportowa, Smereczyńskiego 

3 Miasto Sułkowice - ulice: Rynek, 24 Lipca, Wolności, Ślusarska, 
Wyzwolenia, Kowalska, Na Węgry, Wąska, Zagroda, Na Granicy, 
Tysiąclecia 

4 Miasto Sułkowice - ulice: Partyzantów, Starowiejska, 11 Listopada 
5 Sołectwo Harbutowice 

Sołectwo Rudnik - ulice: Centralna - numery parzyste od m 2 
6 dom 136 i numery nieparzyste od nr I do nr 159, Blakówka, 

Starcówka, Dolna, Szkolna, Bukowa 
Sołectwo Rudnik - ulice: Centralna - numery nieparzyste od nr 169 
do nr 583 i numery pa1zyste odm 146 do nr 580, Słoneczna 

8 Sołectwo Biertowice 
9 Sołectwo Krzywaczka 

Lokale wyborcze otwarte będą dnia 12 listopada 2006 r. w godzinach od 600 do 2000 

- � -�-- - -- -- ---

Siedziba Obwodowej Komisji 
Wyborczej 

Ośrodek Kultury 
Sułkowice, ul. I Maja 

,, 

Przedszkole Samorządowe Nr 2 
Sułkowice, ul. I Maja 

Szkoła Podstawowa 
Sułkowice, Rynek 

:SZl<ola Podstawowa 
Sułkowice R vnek -Szlrola --Póclstawowa 
Ha1butowice 
Przedszkole - sta1e 
Rudnik ul. Centralna 

Remiza OSP 
Rudnik 
SzKota Podstawowa 
Biertowice :SZl<ota Podstawowa 
Krzywaczka 

Burmistrz Gminy 
/-/ Józef Mardaus 



WYBORY - RADA MIEJSKA 
Okręg nr 1 

Kandydaci 
Lista n r  2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
I Skrzypek Zofia 
2 Tyńska Lucyna 
3 Żurek Zofia 

44 
46 
58 

Sułkowice 
Sułkowice 
Sułkowice 

Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pułki 
1 Jędrzejowska Alicja 36 Sułkowice 
2 Sroka Piotr 40 Sułkowice 
3 Piechota Stanisław 70 Sułkowice 
Lista nr 21 - Komitet Wyborczy Wyborców „Starzec" 
1 Starzec Jan 53 Sułkowice 
2 Skrzypek Krzysztof 30 Sułkowice 
Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość" 
1 Moroń Wiesław 49 Sułkowice 
2 Biernat Marta Anna 42 Sułkowice 

Okręg nr 2 

Kandydaci 
Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
1 Majocha Stanisław 47 Sułkowice 
2 Miziura Jolanta 43 Sułkowice 
3 Tyrpa Ewa 28 Sułkowice 
Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pułki 
1 Tyrawa Leszek 42 Sułkowice 
2 Koźlak Stanisław 46 Sułkowice 
Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość" 
1 Hodurek Jan 54 Sułkowice 
2 Latoń Stanisław Jan 50 Sułkowice 
3 Włoch Stanisław Jan 39 Sułkowice 
4 Kuźniar Adam 48 Sułkowice 
Lista nr 22 - Komitet Wyborczy Wyborców „WSPÓLNE SPRAWY" 
I Judasz Ryszard 65 Sułkowice 

o 
Okręg nr 3 

Kandydaci 
Lista nr 1 - Komitet Wyborczy Polskiego Stronnictwa Ludowego 
1 Chmielik Karol 58 Harbutowice 
Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
I Światłoń Tomasz 32 Harbutowice 
2 Golonka Stefan 24 Harbutowice 
Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pułki 
I Starowicz Izabela 40 Harbutowice 
2 Kania Maria 53 Harbutowice 
Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość" 
I Chodnik Danuta Anna 45 Harbutowice 
2 Budzoń Piotr 25 Harbutowice 
Uwaga 
W spisie najpierw jest numer na liście, następnie nazwisko i imiona, wiek 
i miejsce zamieszkania. 

Okręg nr4 

Kandydaci 
Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
I Czernecka Anna 26 Rudnik 
Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pulki 
I Kaleta Kazimierz 39 Rudnik 
2 Moskal Marta 39 Rudnik 
3 Szuba Zbigniew 38 Rudnik 
4 BielaAnna 27 Rudnik 
Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość" 
I Przała Marian 35 Rudnik 
2 Szlachetka Helena 52 Rudnik 
3 Góralik Zofia 37 Rudnik 
4 SochaJan 45 Rudnik 

Okręg nr 5 

Kandydaci 
Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
1 Biela Lucyna 43 Biertowice 
Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pułki 
I Trzeboński Tomasz 28 Biertowice 

Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość'' 
I Moskal Leszek 48 Biertowice 

Okręg nr 6 
Kandydaci 
Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
I Biniaś Jerzy Bogdan 38 Krzywaczka 
Lista nr 20 - Komitet Wyborczy Wyborców Piotra Pułki 
I Oliwa Rozalia 51 Krzywaczka 
Lista nr 19 - Komitet Wyborczy Wyborców „Tradycja i Przyszłość" 
I Starzec Janusz 50 Krzywaczka 

Wybory Burmistrza 

1. Mardaus Józef 49 wyższe Biertowice 

zgłoszony przez KWW „Tradycja i Przyszłość" 

nie należy do partii politycznej 

2. Pułka Piotr 41 wyższe Rudnik 

Uwaga 

zgłoszony przez KWW Piotra Pułki 

nie należy do partii politycznej 

W spisie najpierw jest numer na liście, następnie nazwisko i imię, wiek, 
wykształcenie, miejsce zamieszkania oraz poparcie i przynależność. 
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WYBORY - RADA POWIATU 
Okręg nr 2 Lista nr 7 - Komitet Wyborczy Samoobrona Rzeczpospolitej Polskiej 

Kandydaci 
Lista nr I - Komitet Wyborczy Polskiego Stronnictwa Ludowego 

I Cebula Marian 
2 Pachacz Adam 
3 Dróżdż Tadeusz 

53 
42 
36 

Jawornik 
Trzemeśnia 
Kobielnik 

I Leniartek Józef 
2 Sulek Halina 

39 Krzywaczka 
54 Biertowice 

Lista nr 16 - Komitet Wyborczy Wyborców FORUM ZIEMI 
MYŚLENICKIEJ 

3 Żarski Ignacy 55 
4 Filipek Maria 49 
5 Kurek Tomasz Rafał 22 

6 Dzidek Stanisław 49 

Krzywaczka 
Harbutowice 
Rudnik 
Sułkowice 

I Wolski Waldemar 
2 Lijewski Marek 
3 Sosin Katarzyna 
4 Mucha Krzysztof 

39 
43 
25 
24 

Rudnik 
Krzywaczka 
Sułkowice 
Sułkowice 

Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
I Szczotkowski Czesław 57 Sułkowice 

Lista nr 17  - Komitet Wyborczy Wyborców PARTNERSTWO W 
SAMORZĄDZIE 

2 Jaśkowiec Zbigniew 44 
3 Garbień Jolanta 40 
4 Gola Bożena Janina 54 
5 Duda Janina 55 

Sułkowice 
Sułkowice 
Sułkowice 
Rudnik 

I Trojan Krzyszt 
2 Kołodziejczyk Władysława 
3 Góralik Marek Mirosław 
4 Golonka Piotr 
5 Bicia Janina 

38 
55 
29 
43 
58 

Sułkowice 
Sułkowice 
Rudnik 
Harbutowice 
Sułkowice Lista nr 4 - Komitet Wyborczy Prawo i Sprawiedliwość 

Frosztęga Zofia 
2 Światłoń Krystyna 
3 Chmiel Bernadetta 

53 
50 

21 
Sułkowice 
Rudnik 
Stróża 

SEjM'ił
t

woJEwóDZKP 
Lista nr 5 - Komitet Wyborczy Platfonna Obywatelska RP 

Czamy Andrzej 49 Sułkowice 

W okręgu nr 4 obejmującym powiaty: wadowicki, myślenicki, suski, 
nowotarski, tatrzailski do sejmiku wojewódzkiego kandyduje m.in. 
mieszkaniec naszej gminy Wojciech Bochenek 

2 Stopa Stanisław 55 Biertowice 
3 Pieronkiewicz Dorota 29 Rudnik Lista nr 2 - Komitet Wyborczy Liga Polskich Rodzin 
4 Bochenek Maria 45 Sułkowice 
5 Urbaniak Anna 26 Krzywaczka 6 Bochenek Wojciech 

Wizyta w Ronchamp 

Rozwija się współpraca gminy Sułko
wice z Roncbamp we Francji. W dniach 12-
16 października na zaproszenie władz Ron
cbamp we Francji przebywała 25-osobowa 
delegacja z naszej gminy. 

Na pokrycie kosztów wjazdu uzyskaliśmy 
dofinansowanie z funduszy Unii Europejskiej. 
Pozostałe koszty musieli ponieść uczestnicy 
delegacji, którzy byli goszczeni przez zaprzy
jaźnione rodziny francuskie. 

Delegacji przewodniczył burmistrz Józef 
Mardaus, który wraz z trzema radnymi Rady 

od lewej: burmistrz Cuvegilio, mer Roncharnp i burmistrz Sulkowie 
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Miejskiej (Martą Biernat, 
przewodniczącym Komisji 
Zdrowia Wiesławem Moro
niem, przewodniczącym Ko
misji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Stanisławem La
toniem) dwoma kierownikami 
gminnych jednostek organiza
cyjnych: Ośrodka Pomocy 
Społecznej - dyrektor Janiną 
K.lus, kierownikiem działu in
westycji Jerzym Biernatem 
brali udział w debacie tzw. 

okrągłego stołu z dele
gacją samorządu Ronchamp oraz wło
skiego miasteczka Cuveglio, z J...-tórym 
Ronchamp podpisało porozumienie o 
współpracy kulturalnej. (fot. po lewej) 
Debata dotyczyła systemów zarządza
nia w poszczególnych krajach, zada
niach samorządów lokalnych, opiece 
społecznej, systemach szkolnictwa, 
ochronie środowiska. 

W delegacji obok tłumacza Jolanty 
Listwan, trzech przedstawicieli rodzin 
goszczących osoby z Ronchamp pod
czas ich wizyty w Sułkowicach w lipcu 
tego roku, wzięła udział 1 5-osobowa re-

- - - - - -� . - -- - - -
-

3 1  Sułkowice 

prezentacja zespołu „Retro" wraz z opiekuna
mi. (fot. powyżej) Za wielki sukces należy uznać 
występ tego młodego zespołu przed liczną fran
cusko - wiosko - polską publicznością. Dziew
częta wdziękiem, pięknym tańcem oczarowaty 
widownię. 

Wcześniej wszyscy uczestniczyli ze sztan
darem w mszy odprawianej w trzech językach 
w kaplicy w Ronchamp. 

W drodze powrotnej zwiedzili gmach Par
lamentu Europejskiego w Strasburgu wypełnia
jąc program unijnego wniosku. (UM) 

' 



SPRAWOZDANIE BURMISTRZA 
za okres kadencj i  2002-2006 

Szanowni Państwo! 

Zgodnie z wymogiem zawartym w ustawie o samorządzie gminnym, u schył
ku każdego roku składałem Państwu sprawozdanie z wykonanych zadań w ciągu 
minionego roku. Obecnie przedkładam Państwu sprawozdanie za cały czterolet
ni okres mojej działalności na stanowisku Burmistrza Gminy. Były to lata po
myślne dla naszej gminy, w kilku dziedzinach osiągnęliśmy znaczące sukcesy, 
które podniosły prestiż naszej gminy na arenie ogólnopolskiej. 

* W 2003 roku zostaliśmy laureatem oraz 
uzyskaliśmy nagrodę w wysokości I 00 tys. 
złotych w konkursie zorganizowanym przez 
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska „Na
sza Gmina w Europie" za wzorowo prowa
dzoną gospodarkę odpadami. 

* W roku 2005 po raz pierwszy, jako jedna 
z dwóch gmin w Małopolsce, zdobyliśmy tytuł 
„Gmina Przyjazna Środowisko". W styczniu 
tego roku prawo do używania tego tytułu przed
łużono nam na rok 2006. 

#,;i,. • W rankingu gmin prowadzonym przez 
{Lwiązek Powiatów Polskich nasza gmina w 

grupie 2470 polskich samorządów od dwóch 
lat plasuję się zawsze w pierwszej pięćdzie
siątce. 

* W czerwcu obecnego roku w rankingu 
„Rzeczpospolitej" uplasowaliśmy się na 42 
miejscu wśród najlepiej zarządzanych gmin w 
Polsce. To wielkie wyróżnienia- największe w 
historii Sulkowie. 

W tym okresie udało się ściągnąć do bu
dżetu znaczne środki w ilości przeszło 8 mi
lionów złotych. To umiejscowiło nas w grupie 
samorządów Małopolski, które skutecznie się
gają po środki zewnętrzne. Środki te pozy
skano z wielu żródeł, m.in. z programu przed
akcesyjnego (Sapard), Europejskiego Fundu
szu Rozwoju Regionalnego w ramach „Zinte
growanego Programu Operacyjnego Rozwoju 
Regionalnego", Narodowego, Wojewódzkiego i 

(jowiatowego Funduszu Ochrony Środowiska, 

CERTYFIKAT 
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Gminie Sułkowice 

GMINA PRZYJAZNA ŚRODOWISKU 
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Ekofunduszu, Banku Światowego, 
Ministerstwa Edukacji i Sportu, z 
budżetu centralnego państwa, z Biu
ra dis Usuwania Skutków Powodzi, 
Zarządu Dróg Wojewódzkich, dzięki 
którym mogliśmy zrealizować sze
reg ważnych inwestycji. 

Wymiernymi efektami tej ka
dencji są między innymi: 

* nowa oczyszczalnia ścieków, 
* 13,4 km sieci kanalizacyjnej, 
• 300 posesji podłączonych do sieci kana

lizacyjnej, 
* nowa niecka składowa wysypiska odpa

dów komunalnych o poj. ok. 70 tys. m3, za
bezpieczająca potrzeby gminy na ok. 25 lat, 

* 1 7,5 km sieci wodociągowej, 
* 13,7 km sieci gazu ziemnego (dokończo-

na gazyfikacja gminy), 
• 13,6 km asfaltowych nawierzchni dróg, 
* 3,6 km nawier zchni dróg z kruszyw, 
* I 0,5 km nowych chodników, 
• ok. 2500 m2 placów parkingowych, 
• 20 bezpiecznych przejść pieszych, 
• nowe sale gimnastyczne w Harbutowi

cach i Sułkowicach, boisko asfaltowe przy bu
dynku gimnazjum, 

* poddane termo modernizacji budynki 
Przedszkola Nr 2 w Sułkowicach, szkół pod
stawowych w Rudniku, Krzywaczce, Harbu
towicach oraz budynku A w Sułkowicach, 

* wyremontowane gminne budynki: Urzę
du Miejskiego, Ośrodka Pomocy Społecznej, 
świetlicy socjoterapeutycznej, hali sportowej 
przy gimnazjum. 

Finanse gminy 

Należy stwierdzić, że sytuacja finansowa 
gminy jest dobra. Należymy obecnie do grupy 
gmin o średnich dochodach na jednego miesz
kańca. Zadłużenie nasze na koniec roku wyno
si 3.218.572,- zł. z tego 89.474,-zł w Banku 
Ochrony Środowiska w Krakowie na dofinan
sowanie termomodernizacji budynków: przed
szkola nr 2 w Sułkowicach oraz szkoły podsta
wowej w Rudniku, 715 tysięcy zł w Banku 
Rzemiosła na budowę magistrali wodnej w Rud
niku oraz cztery pożyczki na łączną kwotę 
2.414.098,- zł w WFOŚ w Krakowie na rozbu
dowę sieci kanalizacyjnej, składowiska odpa
dów oraz oczyszczalni ścieków. Blisko poło
wa tej kwoty winna być umorzona po spłacie 
60% pożyczki oraz osiągnięciu efektu ekolo
gicznego. Stopień zadłużenia w stosunku do 

Składowisko odpadów 

dochodów wynosi zatem ok. I 0%, co w po
równaniu z innymi gminami daje nam pozycje 
jednego z najmniej zadłużonych samorządów. 
Daje to także możliwość dalszego zaciągania 
pożyczek na najpilniejsze do zrealizowania in
westycje, gdyż splata rat i odsetek nie obciąża 
w sposób znaczący budżetu, zapewniając moż
liwość udziału środków własnych przy kon
struowaniu wniosków o pozyskanie środków 
zewnętrznych. 

Oświata i kultura 

Blisko połowę środków budżetu gminy prze
znaczane jest corocznie na bieżące utrzymanie 
szkól, prowadzenie inwestycji oświatowych, 
funkcjonowanie bibliotek, ośrodka kultury. 

Stan techniczny, wyposażenie naszych 
szkół nie odbiega od szkól francuskich czy in
nego kraju zachodniej Europy. Każda jest wy
posażona w nowoczesne pracownie kompute
rowe i przedmiotowe, posiadają dobre zaple
cze sportowe, odpowiednie warunki do pro
wadzenia zajęć dydaktycznych. W szkołach 
pracują nauczyciele o dużych kwalifikacjach: 
57 nauczycieli dyplomowanych, 79 mianowa
nych. Biorąc powyższe pod uwagę, słusznym 
wydaje się żądanie, aby wyniki nauczania były 
na dobrym poziomie. 

Dobrze realizuje swoje zadania Ośrodek 
Kultury. Funkcjonujące tu zespoły: Elegia, 
Dudy, orkiestra dęta, Retro są dobra wizytówką 
gminy. Uczęszczająca tu młodzież ma możli
wość skorzystania z dostępu do internetu, na
uki języków obcych, rozwijać swoje zaintere
sowania. 

Od stycznia tego roku nowe lokum posia
da Miejska Biblioteka Publiczna w starej szko
le w sułkowickim rynku, poprawnie funkcjo
nują też jej oddziały w Harbutowicach, Krzy
waczce i Rudniku. 

Pomyślnie zakończyły się rozmowy z Za
rządem Fabryki Narzędzi „Kuźnia" w sprawie 
przejęcia na mienie gminy pomieszczeń Ośrod
ka Kultury „Kuźnia". Mam nadzieję, że w naj
bliższych miesiącach spisany zostanie akt no
tarialny finalizujący te rozmowy. 

cd. 11a 11astępnych stronach 
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OPS i Świetlica Socjoterapeutyczna 

Opieka społeczna 

W związku z wejściem w życie nowych ak
tów prawnych, rozszerzają się zadania realizo
wane przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecz
nej. Od września ubiegłego roku ma on swoją sie
dzibę w wyremontowanym dawnym hotelu przy 
ulicy Sportowej. Oprócz zadań opiekuńczych, 
pomagając przeszło 800 rodzin najbardziej ubo
gim, potrzebującym pomocy, prowadzi wraz ze 
Stowarzyszeniem Wspomagania Osób Niepełno
sprawnych ,,Kolonia" - Gminne Centtum Reha
bilitacji, z którego pomocy korzystają dzieci i 
dorośli mieszkańcy naszej gminy. 

W ramach ośrodka od ubiegłego roku działa 
zorganizowane za pozyskany grant z Progra
mu Aktywizacji Zawodowej Absolwentów -
,,Pierwsza Praca" - ,,Gminne Centrum Infor
macji", prowadzące działalność szkoleniową, 
ale także pomocy przy poszukiwaniu nowych 
miejsc pracy, ściśle współpracuje z Powiato
wym Urzędem Pracy, ale także z Sułkowicką 
Izba Gospodarczą. 

Od lipca tego roku OPS realizuje również 
,,Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywa
nia Problemów Alkoholowych i Przeciwdzia
łania Narkomani" wraz z prowadzeniem głów
nej nowopowstałej świetlicy socjoterapeutycz
nej, której oddziały prowadzone są szkołach w 
każdej miejscowości gminy. Funkcjonuje tu tak
że Punkt Konsultacyjny oraz Grupa Wsparcia 
dla osób uzależnionych i współuzależnionych. 

Urząd miejski, bezpieczeństwo 

Nowe zadania stawiane przed samorządami 
wymagają do ich realizacji osób o dużej wiedzy, 
wykształceniu, dużej kultury osobistej oraz cią
głego poszerzania swojej wiedzy ściśle kierun
kowo. Obecnie kilka osób uzupełnia wyższe 
wykształcenie, szkoli się na kursach. Tylko tak 
przygotowana kadra może przygotować dobre 
wnioski o pozyskanie środków zewnętrznych i 
skrupulatnie je rozliczyć zgodnie z przyjętymi 
w Unii Europejskiej procedurami. 

Działalność urzędu jest bowiem ściśle kon
trolowana przez osoby własnej kontroli we
wnętrznej, Komisję Rewizyjną Rady Miejskiej 
oraz szereg instytucji: Regionalną Izbę Obra
chunkową, lzbę Skarbową ... W roku ubiegłym 
było ich aż jedenaście. 
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Dzięki pozyskaniu środków z 
Banku Światowego wymieniliśmy 
blisko połowę komputerów na bar
dziej nowoczesne, corocznie też z 
własnych środków dokupujemy 
nowe zastępując nimi przestarzałe, 
zużyte. 

Wybudowany w 1935 roku bu
dynek urzędu miejskiego wymaga 
ciągłych nakładów na modernizację. 
W ramach tych remontów dokonano 
wymiany wyścielenia dachu, wymia
ny okien i drzwi, modernizacji po
mieszczeń. 

W roku bieżącym zlikwidowane 
zostały bariery architektoniczne I 

kondygnacji budynku, w wyremontowanym 
lewym skrzydle umiejscowiona została kasa, 
dziennik podawczy, podatki poprawiając wa
runki obsługi naszych mieszkańców. 

Współpracując z Powiatowym Urzędem 
Pracy corocznie prowadzimy roboty interwen
cyjne, publiczne, szkolenie stażystów, w któ
rych zatrudnienie znajduje ok. 20 osób. 

Corocznie z budżetu gminy kierowane są 
znaczne środki na wyposażenie oraz utrzyma
nie sprawności bojowej jednostek OSP. Środka
mi tymi wsparto min. remonty zaplecza bojo
wego strażnic w Sułkowicach, Krzywaczce, 
Harbutowicach, Rudniku oraz zakup samocho
du dla OSP Biertowice. W czasie ostatnich czte
rech lat zamontowanych zostało kilkadziesiąt 
hydrantów w Rudniku i Krzywaczce. Wsparli
śmy środkami gminy zakup dwóch samocho
dów dla Powiatowej Państwowej Straży Pożar
nej w Myślenicach oraz radiowozu dla policji. 

Zabezpieczenie w wodę kosztowało budżet 
gminy znaczne środki, ale temat ten to podsta
wa normalnego funkcjonowania gminy, stanu 
zdrowia naszych mieszkańców. Pozyskane 
środki z budżetu wojewódzkiego w ramach 
programu „STRAWO" pozwoliły na zorgani
zowanie systemu monitoringu ubytków, strat 
wody w sieci. W ramach prowadzonych inwe
stycji staramy się stopniowo wymieniać stare 
przewody. Tylko w czasie ostatnich czterech 
lat wykonane zostało ok. 1 7  ,5 km sieci od Gło
goczowa do Biertowic, od Jawornika do Obla
sku w Sułkowicach, a także przez 
cały Rudnik Dolny zabezpieczając 
dostawę wody pitnej nawet w okre-
sach dłuższej posuchy. Po dokona-
nym połączeniu w Głogoczowie sie-
ci naszej z siecią z ujęcia dobczyc
kiego w roku obecnym podobnego 
połączenia dokonaliśmy na granicy z 
Jawornikiem. 

Poczyniliśmy także działania 
mające na celu polepszenie jakości 
wody, zwłaszcza usunięcia mętności, 
która występuje po dużych opadach 
deszczu. Zastosowane metody ko
agulacji są prowadzone pod kierun
kiem Instytutu Zaopatrzenia w Wodę 

Ochrony Środowiska Politechniki Krakowskiej. 
Mam nadzieję, że efekty tych działań są już 
odczuwalne a po zrealizowaniu całości prac mo
dernizacyjnych ujęcia i stacji uzdatniania wody 
będą jeszczc bardziej widoczne. 

Rozbudowa sieci kanalizacyjnej istotna dla 
zrównoważonego rozwoju to właściwie pro
wadzona gospodarka ściekowa. Nasze rzeki i 
cieki wodne w dolnych biegach w okresach bez
deszczowych przypominają zwłaszcza po za
barwieniu i woni bardziej ścieki fekalne niż uro
kliwe strumyki. Niestety, część naszych miesz
kańców nie w pełni respektuje prawo miejsco
we oraz wymogi prawa budowlanego - nie po
siada szczelnych zbiorników fekalnych i nie 
wywozi ścieków do oczyszczalni. 

Od 2002 roku wykonane zostało 13.4 km 
sieci kanalizacyjnej od Osiedla do strażnicy 
OSP. Do sieci podłączono przeszło 300 pose
sji. Pozwoli! to przejąć koleją ilość ścieków, co 
już odczuwalnie poprawiło jakość wody w 
dolnej części rzeki. 

Inwestycje te realizowane ze środków wła
snych oraz pożyczek WFOŚ, które po spłaci(_.ł 
60% oraz osiągnięciu efektu ekologicznego są 
umarzalne w 40%. Wykonywane są projekty 
następnych etapów: Biertowice Koszar, Za 
Rzeki, Za Góry i Działu, Sulkowie od Suchej 
Góry do ulicy Wolności oraz Ptasznicy. 

Rozbudowa oczyszczalni 

Po dokonanych włączeniach do sieci kana
lizacyjnej kolejnych posesji przez ostatnie sie
dem lat, stara oczyszczalnia została w pełni 
wykorzystana. W 2003 roku wykonano pro
jekt techniczny kolejnego modułu o przepu
stowości łącznej 937,5 m3 na dobę. Na jego 
realizację którego koszt zamyka się kwota 2,5 
miliona złotych uzyskaliśmy dofinansowanie 
w 70% z programu Sapard oraz pożyczkę z 
WFOS. Została oddana do użytku w maju ubie
głego roku i pozwoli przyjąć ścieki z rozbudo
wywanej sieci kanalizacyjnej. 

Gos.podarka odpadami 

Eksploatowana od 1 999 roku niecka skła
dowiska o pojemności 1 8  tys. m3 do końca 
obecnego roku zostanie właściwie zapełniona. 
Tak długą eksploatację zawdzięczamy prowa
dzonej segregacji odpadów. Przez te 7 lat udało 

Oczyszczalnia ścieków 
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się wysegregować ok. 460,4 ton szkła, 113,3 
tom tworzyw sztucznych, 209,5 ton makula
tury, 53,6 tony złomu, materiałów budowla
nych, odpadów wielko gabarytowych, które po 
sprasowaniu i przygotowaniu zostały sprze
dane do przerobu, zaoszczędzając jednocześnie 
czaszę składowiska. Po dokonanym dokupie
niu terenu w 2003, opracowano projekt nowej 
niecki składowej o pojemności 70 tysięcy m3, 
który zabezpieczy potrzeby gminy na wiele 
lat. Na jego realizacje uzyskano którego dofi
nansowanie z ZPOR-u, budżetu centralnego 
państwa w wysokości 85% oraz WFOS. W 
ramach tej inwestycji wybudowano wagę sa
mochodową z pomieszczeniem dla obsługi oraz 
garaż na kompaktor. 

Od grudnia ubiegłego roku jest gotowa na 
przyjęcie odpadów, spełniając wszelkie unijne 
wymogi. Obecnie posiadamy gotowy projekt 
rozbudowy centrum segregacji o linię sortow
niczą, dodatkowe boksy segregacyjne oraz 
kompostownie. Realizacja tego zadania winna 
zakończyć w roku przyszłym. W wyniku co-

&ocznie organizowanych akcji wywozu i utyli
zacji pokryć azbestowych gminę w ciągu czte
rech ostatnich lat opuściło ok. 200 ton pokryć 
azbestowych. Właściciel eternitu ponosi tylko 
część ok. 25 % związanych z tym kosztów 
pozostała część zostaje pokryta z Gminnego i 
Powiatowego Funduszu Ochrony Środowiska. 

Modernizacja budynków komunalnych 

Budynek dawnego hotelu przy ul. Sporto
wej 45 adaptowano dla potrzeb Opieki Spo
łecznej. Pierwszą kondygnację tego budynku 
dla potrzeb sekcji judo UKS Katana, pomiesz
czenia dobudowy dla potrzeb środowiskowej 
świetlicy socjoterapeutycznej. Na budynkach 
oraz opieki społecznej oraz gimnazjum zamon
towano kolektory słoneczne do podgrzewania 
cieplej wody, na które środki pozyskano z Eko
funduszu z Warszawy oraz WFOŚ w Krako
wie. Łączne nakłady zamykają się kwotą bli-

("iko 400 tysięcy złotych. 
W budynku Ośrodka Zdrowia dokonano 

wymiany stolarki okiennej oraz wykonano 
podjazd dla osób niepełnosprawnych od stro
ny wschodniej budynku. Łączny koszt ok. I 00 
tysięcy złotych. 

Ośrodek Zdrowia: 
podjazd dla osób niepełnosprawnych 

Biertowice 

I. Gazyfikacja 

Najważniejszą inwestycją zre
alizowaną w Biertowicach była wy
budowana sieć gazu zimnego o dłu
gości 13. 700 mb w zakresach śred
nic 25-75 mm, z 140 przyłączami 
domowymi. Inwestycja zamknęła 
się kwotą 430.193,-zl. 

Wykonano projekt sieci kanali
zacyjnej przysiółków Koszary, Za 
Góra, Zarzecze oraz Dział. 

2. Chodnikj 

Kosztowały 8 I 0.216,- zł. 
Wykonano w czterech etapach chodnik od 

skrzyżowania z drogą krajową do skrzyżowa
nia na Rudnik Dolny o długości łącznej 1 560 
mb oraz nowe przejścia dla pieszych koło domu 
p. Marka, na drodze powiatowej RO. 

Wykonano kanalizację pobocza na dl. ok. 
I 00 m oraz poszerzenie pobocza od skrzyżo
wania na Rudnik Dolny do boiska na Zielonej o 
długości 500 mb wraz z nowym przejściem dla 
pieszych przy drodze Za Górę. 

W centrum miejscowości dokonano pod
niesienia poziomu placu przy bud. straż., 
utwardzono kruszywem, wraz z chodnikiem o 
pow. 40 m2, wykonano zatokę autobusową z 
ciągiem chodnikowym.( ok. 50 mb ), posadowio
no nową wiatę przystankową oraz zadaszenie 
dla dzieci na Koszarach. 

3. Drogi 

Wykonano nowe nakładki asfaltowe Na 
Dział 120 mb, Za Rzeką 200 mb, 155 mb drogi 
z kruszyw wraz umocnieniem brzegu rzeki. Do
konano wykupu terenu za rzeką w celu regula
cji przebiegu drogi. 

4. Szkoła 

W bud. A wykonano nową elewację oraz 
zabezpieczenie antykorozyjne dachu, przed
łużono boisko asfaltowe - 99 m2, w bud. B 
dokonano modernizacji sanitariatów, zaplecza 
kuchni, wymiana stolarki okiennej o pow. łącz
nej 15,05 m2, remont wyścielenia podłogi w 

przedszkolu o pow. 75 m2. 
5. Środkami bu

dżetu gminy wsparto 
zakup samochodu po
żarniczego marki ma
gi rus - beczka dla 
Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Bierto
wicach podnosząc 
tym sposobem bez
pieczeństwo pożaro
we mieszkańców. 

Chodnik w środku Biertowic 

Harbutowice 

I. Nowe chodniki 

Wykonano w kilku etapach chodnik od 
cmentarza do skrzyżowania na Końcówkę o 
dł. 990 mb. 

Wykonano parkingi z kostki brukowej od 
strony wschodniej oraz południowej budynku 
OSP o pow. 506 m2. Wykonano nowe przej
ście dla pieszych oraz poszerzenie pobocza od 
OPS do cmentarza o dl. 500 mb. 

2. Nowe nawierzchnie asfaltowe 

Pagórek - 700 mb, Na Kozówkę -811 mb 
oraz 700 mb utwardzenia z kruszyw, Pańska 
Droga - 500 mb, Na Latoniówkę - I OOO mb, 
Golonkówka - 490 mb, kolo domu p. Chmieli
ka - 300 mb, Na Jaworze - 277 mb, Coskówka 
- 163 mb, Na Końcówk� - 250 mb, Na Wodo
ciągi Górą -350 mb, 

drogi utwardzone kruszywem: Za San
guszką - 700 rnb, Górą na Wodociągi - I O 1 5  
mb. 

3. Szkoła 

Wybudowano oraz wyposażono w ko
nieczny sprzęt nową salę gimnastyczną z za
pleczem. Budynek szkoły poddano remonto
wi kapitalnemu: wymieniono stolarkę okienną 
oraz drzwiową, dobudowano dwie klasy lek
cyjne, kuchnię z zapleczem, szatnię. Budynek 
po dociepleniu otrzymał nową elewację. 

Szkoła w Harbutowicach 
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Krzywa czka 

1 .  Chodniki 

Wykonany został przy współfinansowa
niu z ZDP chodnik o dl. 1200 mb od szkoły do 
tzw. Ulicy. 

Wykonano projekt chodnika przy drodze 
krajowej od centrum miejscowości w kierunku 
Głogoczowa o długości 1500 mb. Zgodnie z 
podpisanym porozumieniem zrealizuje go wła
ściciel drogi tj. Generalna Dyrekcja Dróg Kra
jowych i Autostrad. 

2. Położono nowe nawierzchnie asfaltowe 
na drogach: Jaworzna II - 200 mb, Brzezina 
Centrum (Sapard) - 1500 mb, Ulica - 280 mb, 
Droga w str. zagrody p. Bartosza - 85 mb, Do 
Bęczarki -500 mb, Za kościołem, kolo przed
szkola - 250m2 

Zadeklarowano kwotę I 00 tys. na współ
finansowanie remontu nawierzchni na drodze 
powiatowej od drogi krajowej do tzw. Ulicy. 

Wykonano nawierzchnie z kruszyw dróg: 
Jaworzna - 700 mb, do Bęczarki 65 mb, Brze
zina II - 350 mb. 

3. Szkoła 

W budynku szkoły wymienio
no stolarkę okienną, ściany ocieplo
no oraz położono nową akrylową 
elewację. Dokonano wyścielenia 
płytkami wejścia głównego, zaku
piono lampy oświetlenia zewnętrz
nego szkoły. Dofinansowano budo
wę miasteczka komunikacyjnego. 
Wykonano ekspcnyzę techniczną 
zaplecza hali sportowej, obecnie 
dobiegają końca prace projektowe 
nadbudowy biblioteki szkolnej. 

4. Wodociąg 

Zakończono realizację V etapu wodociągu 
Krzywaczki - przysiółek Brzezina Do sieci 
podłączono 66 domów oraz północną część od 
drogi krajowej nr 52. Łącznie do sieci wodocią
gowej podłączono ok. 270 gospodarstw domo
wych, a łączna długość sieci wodociągowej 
wynosi ok. 24 km. 

Rudnik 
1. Wodociąg 

Najważniejszą inwestycją w ostatniej ka
dencji w Rudniku było wykonanie magistrali 
wodociągowej od Oblasku do granicy z Jawor
nikiem oraz od Biertowic przez Rudnik Dolny, 
w zakresach średnic 160/100 o dh1gości łącznej 
przeszło 15 km. Koszt tych inwestycji zamknął 
się kwotą przeszło 1.300,- tysięcy złotych. 

2. Szkoła 

Ponad 730 tysięcy złotych kosztowały 
prace wykonane w budynku szkoły podsta
wowej. Na tę inwestycje uzyskano dofinanso
wanie w kwocie 286,5 tys. zł z Wojewódzkie
go oraz Narodowego Funduszu Ochrony Śro
dowiska. Wykonano pełną termomodernizację 
budynku szkoły z wymiana okien, docieple
niem ścian, nową elewacją, nową siecią c.o., no
woczesną kotłownią gazową. Gruntownemu 
remontowi z wymianą wyścielenia podłóg pod-

Rudnik: budowa sieci wodociągowej 

dano 11 sal dydaktycznych, powstały nowe 
szatnie, nowe zaplecze sanitarne oraz szatnio
we sali gimnastycznej. 

3. Nowe nakładki asfaltowe na drogach: 
kolo domów p. Judasza i p. Piechoty- 230 mb, 
do cmentarza -180 mb, Słoneczna - 190 mb 
szer. 5,20, Na Starcówkę -400 mb, ul. Szkolna 
- 300 mb, Zarębek - 205 mb, plac przed remizą 
- 300 m2, 

Dzięki dobrej współpracy z Wojewódzkim 
Zarządem Dróg wykonane zostało 1400 mb 
nowego wyścielenia asfaltowego ul. Centralnej. 
Rozpoczął się remont mostu przy skrzyżowa
niu na Rudnik Dolny. 

4. Chodniki 

Wykonano chodnika przy ulicy Centralnej 
od skrzyżowana na Rudnik Dolny do granicy z 

Jawornikiem o długości ok. 3200 mb 
wraz z przejściami dla pieszych 
i zatokami przystankowymi. 
Koszt 1.354.5 tysiąca złotych. 

Wykonano chodnik przy ul. 
Szkolnej od drogi wojewódzkiej 
do szkoły o dl. 300 mb. Obecnie 
wykonywany jest projekt chod
nika przy drodze wojewódzkiej 
do granicy z Sułkowicami. 

Zainstalowano 20  lamp 
oświetleniowych ul. Słonecznej, 
I szt. na ul. Bukowej), wyko
nano oznakowania ulic od Cen
tralnej oraz nowe wiaty przy-
stankowe. 

Sułkowice 

l .  Kanalizacja 

Najbardziej kosztowną inwestycją w Suł
kowicach, którą realizowano przez całą kaden-
cję, była rozbudowa sieci kanalizacyjnej i poQ 
łączanie do niej kolejnych posesji. Łącznie wy
budowano ok. 13.400 mb sieci kanalizacyjnej, 
podłączając do sieci blisko 300 domów, obiek
tów handlowych, szkół z obszaru od Osiedla 
do strażnicy OSP, tj. ulice Szkolna, Smere
czyńskiego, I Maja, Polna, Zagurnnie, Wąska, 
24 Lipca, 11 Listopada. Obecnie przygotowy
wane są następne etapy: od Suchej Góry do ulicy 
Wolności oraz Ptasmica. Łącznie do sieci będzie 
włączonych w tym etapie ok. 550 obiektów. 

2. W kompleksie szkoły podstawowej do 
budynku B dobudowana została nowa sala gim
nastyczna z zapleczem magazynowo - szat
niowo - sanitarnym, kotłownią. Dzięki pozy
skaniu grantu z Ministerstwa Edukacji i Sportu 
sala została wyposażona w potrzebny sprzęt 
sportowy. Wykonano również brukowy plac 
oraz chodniki do hali. Koszt tej inwestycji za
mkną! się kwotą 1.172.730,- zł. 

W budynku tym wymieniono stolark{_J 
okienną i drzwiową w ilości 54 m2. W budynku 
A wymieniono stolarkę drzwiowa i okienną w 
ilości 103 m2, poszycie dachu części środko
wej oraz zachodniej, którą docieplono oraz 
położono nową elewację. 

Wybudowano podjazd dla osób niepełno
sprawnych. Koszt tych prac to 359.727,-zl. 

m . . 
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Sala gimnastyczna SP w Sułkowicach 



SPRAWOZDANIE BURMISTRZA 
3. W kompleksie gimnazjum - bala spor

towa - do ogrzewania cieplej wody zainstalo
wane zostały kolektory słoneczne. W budyn
ku hali dokonano wyścielenie trybun oraz za
montowano nowe siedzenia, wykonano nowe 
ogrzewanie sanitariatów od kotłowni budynku 
gimnazjum. Wymieniono częściowo stolarkę 
okienną i drzwiową, sfinansowano wykonanie 
siłowni, monitoringu, oświetlenia zewnętrzne
go, remontu murów od strony rzeki, piłko chwy
tów, boisk - ogółem nakłady -237.713,- zł. Za 
kwotę 1 58.898,- wykonano asfaltowe boisko 
do gier zespołowych. 

4. Modernizacja budynków przedszkoli 

W przedszkolu nr l wymieniono stolarkę 
okienną i drzwiową w ilości 74 m2, instalację 
co, podjazd dla osób niepełnosprawnych za 
kwotę 69.650,-zł. 

W przedszkolu nr 2 zmodernizowano kuch
nię, wymieniono stolarkę okienną i drzwiową, 
wymieniono instalację co oraz adaptowano ko-

f).ownię do ogrzewania gazowego. Ściany bu
dynku docieplono oraz położono nową akry
lową elewację. Kwota 353.315,-zl w tym środ
ki pozyskane z Wojewódzkiego i Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska. 

W przedszkolu nr 3 dokonano wymiany 
pokrycia dachowego z dociepleniem, wymiana 
stolarki okiennej i drzwiowej, odwodnienie i 
dojście z kostki brukowej. Kwota 44.868,-zl. 

5. Nowe chodniki i parkingi: 
ul. Partyzantów - 1 190 mb, przy połącze

niu ul. Kowalska-Partyzantów - 250 mb, 

Budowa kanalizacji na ul. 1 1  Listopada 

Zagumnie: odbudowa drogi 

przy ul. 1 Maja 1435 mb, ul. Wol
ności 480 mb, ul. Szkolna ok. 200 
mb. Nowe spocznik.i i przejścia dla 
pieszych (przy ul. Starowiejskiej, i 
po!. Ul. Kowalska -Partyzantów). 

Wykonywany jest obecnie pro
jekt chodnik od mostu na Zielonej 
przez Suchą Górę do granicy z Rud
nikiem. 

Na placu zabaw na Zielonej po
łożono nowe wyścielenie asfaltowe 
- 197 m2, chodniki i place parkingo
we Rynek 500 m2 

Zajazd z kostki na Kagankowej 
Dolinie -260 m2, plac targowy ok. 
400 m2. W rynku zamontowano 
również nowe lampy oświetlenio
we, ławki parkowe, kosze na śmie
ci. Od niedawna rynek jest monito
rowany. 

6. Nakładki asfaltowe dróg: 

ul. Smereczyńskiego - 140 mb, 
ul. Zagroda -65 mb, ul. Leśna- 250 
mb, ul. ( dołem) Na Wodociągi -500 
mb, połączenie Kowalska - Party
zantów z mostem - 250 mb, ul. 
Wesoła na Zielonej - 150 mb, Za
gumnie-570 mb, Na Granicę- 21 O 
mb, poszerzenie drogi koło domu 
p. Goli - 65 mb, rynek przed pomnik - I 00 
mb, koło domu p. Moroni a - 130 mb. Nakładki 
po kanalizacji ulic I Maja, 1 1  Listopada, Wą
ska, 24 Lipca - 1320 mb. 

Realizując porozumienie zawar
te  z Ministerstwem Spraw We
wnętrznych w ramach „Programu 
Rozwoju Instytucjonalnego" finanso
wanego z Banku Światowego opra
cowane zostały nowe dokumenty 
planistyczne „Strategia rozwoju gmi
ny", .,Wieloletni plan inwestycyjny". 

Wielką stratą dla naszej gminy 
była śmierć naszego honorowego 
obywatela wojewody Tadeusza Pie
karza. 

Powstał nowy folder, monogra
fia oraz utworzona zostanie Izba 
regionalna w starej szkole w Sułko
wicach. 

Odbyły się w Sułkowicach do
żynki powiatowe, coroczne „Dni 
Gminy", uroczystości państwowe 3 
Maja, 11 Listopada, uroczystości 
I 00-lecia poświęcenia sztandaru, 
120-lccia OSP Sułkowice, 1 00-lecia 
OSP Harbutowice i Rudnika, SO-le
cia OSP Kużnia, 30-leeia OSP Bier
towic. 

Chodnik na Zielonej 

Odnowiony przystanek PKS w rynku 

Po uregulowaniu rzeki od Biertowic do Krak
polu podniosło się bezpieczeństwo p. powo
dziowe gminy. Powstała organizacja przedsię
biorców - Sułkowicka Izba Gospodarcza 

Nawiązana współpraca zagraniczna z fran
cuskim miasteczkiem Ronchamp, zapoczątko
wana oficjalnym podpisaniem umowy partner
skiej w dniu 20 września 2003 roku, rozwija się 
przynosząc oczekiwane rezultaty. 

Szanowni Państwo! 

Kolejna czteroletnia kadencja przechodzi do 
historii. Myślę, że zgodzicie się Państwo ze mną, 
iż gmina nasza rozwija się, a ten czteroletni czas 
został właściwie wykorzystany, że gmina w 
wielu dziedzinach zrobiła krok do przodu. W 
tym marszu do przyszłości nie ustępujemy in
nym samorządom a nawet je poprzedzamy. 

Miniony okres to czas wytężonej pracy, 
ale także dużych sukcesów, bez afer, z jasnymi 
przejrzystymi regułami, bez dzielenia na lep
szych i gorszych - wszyscy byli traktowani 
jedną miarą - miarą uczciwości, pamiętając, że 
zadaniem samorządu jest budować a nie bu
rzyć, pomagać a nie przeszkadzać. 

Składam serdeczne podziękowanie wszyst
kim, którzy wspierali mnie w tej trudnej pracy 
budowania lepszego jutra naszej małej ojczyzny. 

Burmistrz Józef Mardaus 

1 1  



Pięć wieków szko� 
podstawowej (?!) 

Wprawdzie pierwsza notatka o istnieniu w 
Sułkowicach szkoły parafialnej pochodzi z 1598 
roku, można przypuszczać, że istniała ona tu 
wcześniej. Bliskość Krakowa i zamożność pa
rafii, do której w I 529 r. należało kilka wsi, 
płacące proboszczowi ks. Wawrzyńcowi z Pa
siecznej Woli półtora grosza od kmiecia i sołty
sa, pozwala sądzić, że szkoła istniała już wte
dy (Liber retaxationum 1529 - Księga docho
dów diecezji krakowskiej). 

Z innych źródeł wiadomo, że pod koniec 
XV wieku w Polsce działało około 3 tysiące 
szkól parafialnych. W tej liczbie zapewne znaj
dowała się_ nasza szkoła. Wśród zachowanych 
archiwów szkoły najstarszym jest 
protokół z wizytacji biskupiej w Suł
kowicach z 1598 roku (Archiwum 
Kurii Metropolitalnej w Krakowie). 
Dowiadujemy się z niego, że nauczy
cielem był Wojciech Młynarz z Do
bczyc, dawny kleryk. Nie miał on 
dobrej opinii u proboszcza: ,, ... żona
ty, trzeźwy lecz gwałtowny, chłop
ców nie uczy ... " Dzieci uczyły się 
głównie religii i śpiewu kościelnego 
oraz rachunków, historii i j. polskie
go. Sułkowickie dzieci płaciły czesne 
po I groszu, natomiast pochodzące 
z innych wsi pół grosza ( I  grosz -
równowartość4,375 gramów srebra). 

W 1588 roku Mikołaj Zebrzy
dowski rozpoczął budowę_ Kalwarii. Zatrudni! 
wielu rzemieślników różnych narodowości. 
Niektórzy z nich osiedlili się w Sułkowicach, 
tu założyli rodziny, tu wybudowali kościół 
( 1618). Po szwedzkim potopie ( 1655- I 660) w 
Sułkowicach osiedlilo się również wielu żołnie
rzy Jerzego I I  Rakoczego pokonanych w wal
kach o Kraków. Z tamtego okresu na pewno 
pochodzi nazwa części naszej miejscowości -
Węgry i nazwiska: Wioch, Szwed, Turek, Joń
czyk. To protoplaści kowali, których w 1781 
roku było już 116 a w roku 1858 - 700. 

Mimo że od pierwszej wzmianki o szkole 
aż do roku 1806 nie zachowały się_ żadne doku
menty, można być przekonanym, że wymienio
ne wcześniej okoliczności upewniają nas o jej 
istnieniu. Tym bardziej, że w Sułkowicach miesz
kało wówczas 300-400 osób, a parafia należała 
do bardziej intratnych w diecezji. Zachowane 
dokumenty, głównie „Kronika szkoły" - roczne 
raporty kierowników dotyczące najważniej
szych spraw szkoły i środowiska. Możemy w 
niej wyczytać, że pierwszy globus sprowadzo
no do szkoły w I 865 roku, że 28 czerwca 1893 
szkołę wizytował arcyksiążę_ Rainer z małżonką, 
że w Sułkowicach było całkowite zaćmienie księ
życa ( 13/14 maja 1957) itd. itp. 
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W I 806 szkoła mieściła się opodal kościoła 
w budynku prywatnym Józefa Galusa. Opie
kę_ nad nią sprawował proboszcz Karol Danek 
(odbudował kościół św. Zofii), a uczył w niej 
jego brat organista Wincenty. Wynagrodzenie 
za pracę wszyscy nauczyciele otrzymywali od 
proboszcza. Dopiero od 1867 roku po uzyska
niu autonomii Galicji szkoły przeszły w ręce 
gmin. Powołano Rady Szkolne Okręgowe 
(1874), które zajęły się głównie realizacją pro
gramu nauczania. 

W 1872 roku Sejm Krajowy przyjął usta
wę_ o obowiązku szkolnym. Dotychczas w suł
kowickiej szkole frekwencja na lekcjach była 

różna. Dzieci, zwłaszcza zimą, nie chodziły do 
szkoły, bardzo często musiały pomagać rodzi
com w pracy na roli bądź w kużni. 

W latach osiemdziesiątych XIX wieku wójt 
Jan Kiebzak i kierownik szkoły Wojciech Kali
nowski podjęli inicjatywę_ budowy nowego bu
dynku szkolnego, aby można było wreszcie 
uczyć dzieci w normalnych wanmkach. Pod 
rokiem 1883 w „Kronice szkoły'' znajdziemy 
nastąpujący zapis: 

,,Ku większej czci Wszechmocnego Stwór
cy, za rządów Leona XIII Papieża, Franciszka 
Józefa I Cesarz Austrii, Króla Węgier, Czech, 
Galicji i Lodomerii, Jerozolimy itd. w roku tym 
dnia I I maja po solennym nabożeństwie w tu
tejszym kościele, odbyło się ceremonialne po
święcenie kamienia węgielnego. W dniu zaś 27 
listopada dokonanem zostało przez przewie
lebnego ks. kan. Antoniego Opidowicza miej
scowego plebana i nadzorcy szkolnego uroczy
ste poświęcenie budynku szkolnego". 

Koszt budowy wyniósł 8.984,06 złr. Z od
daniem nowego budynku w rynku znacznie 
wzrosło wśród sułkowiczan zrozumienie dla 
nauki i oświaty. W 1902 roku założono biblio-

tekę szkolną (500 tomów), która udostępniała 
księgozbiór wszystkim mieszkańcom. Nowe 
sale lekcyjne pozwoliły na stworzenie szkoły 
czteroklasowej ( 1897) i siedmioklasowej 
( 1924). Liczba uczniów wzrosła do ok. 600. 
nauczyciele byli aktywnymi działaczami samo
rządowymi, Związku Strzeleckiego i OSP. 

Po oddaniu do użytku Domu Ludowego z 
salą widowiskową ( 1933) szkoła organizowała 
tam wszystkie okolicznościowe imprezy śro
dowiskowe, utworzono amatorski zespól te
atralny. 

W okresie I I  wojny światowej szkoła dzia
łała, ale aktywność nauczycieli prLe
jawiala się w tajnym nauczaniu kladQ 
nacisk na naukę_ historii i literatury. 

Po wojnie z uwagi na rosnącą ilość 
dzieci budynek szkolny okazał się za 
ciasny. Dodatkowe sale lekcyjne wy
gospodarowano w Domu Ludowym i 
tzw. karczmie. 

W „Kronice szkoły" zanotowa
no, że w 1948 roku zelektryfikowano 
budynek szkolny. Wówczas zrodziła 
się myśl budowy nowego budynku 
szkolnego. Powstał komitet budowy 
( I  955), w skład którego weszli m.in. 
kierownik szkoły Stanisław Papierz i 
nauczyciel Stanisław Szybowski. 

Przez dwa lata zbierano fundusze, a trzy lata 
budowano nową szkolę_. 

I września 1960 roku oddano ją do użytku. 
Obok wybudowano stadion sportowy. 

Szkolnictwo podstawowe się rozwijało. v{) 
roku szkolnym 1845/46 było 644 uczniów i 7 
nauczycieli, a w 1960/61 - 764 uczniów i 20 
nauczycieli. Szkoła uzyskiwała wysokie oce
ny w zakresie wychowania i nauczania. 

Założony przez Stanisława Szybowskiego 
Szkolny KJ ub Sportowy notował znaczące osią
gnięcia w różnych dyscyplinach sportowych. 

Potem Ministerstwo Oświaty wymyślało 
różne reformy, które były niekorzystne, np. 
stworzenie Zbiorczej Szkoły Gminnej. 

Z perspektywy lat można stwierdzić, że 
naszą szkolą zawsze rządzili mądrzy kierow
nicy, później dyrektorzy. Zarówno w chudych 
latach jak i tłustych. Każdy był oddany pracy 
z uczniami. Kadra nauczycielska w sułkowic
kiej szkole zawsze miała wysoki poziom. 

Dziś po kolejnej reformie oświaty szkoła 
jest sześcioklasowa z 534 uczniami i 46 na
uczycielami. 



.. 

Struktura szkoły 
Szkoła parafialna (jednoklasowa): od około 1500 
do 1804 roku 
Szkoła ludowa: lata 1804 -1833 -uczniów 250 
(w roku 1833) 
Szkoła trywialna im. św. Jana Kantego: J 833 -
1876 - uczniów 306 (1863) 
Szkoła dwuklasowa: 1876 - 1897 - uczniów 
280 (1886) 
Szkoła czteroklasowa: 1 897 - 1924 - uczniów 
360 (1899) 
Szkoła siedmioklasowa (od 1937 Publiczna 
szkoła powszechna III stopnia): 1924 - 1945 
- uczniów 606 (1933) 
Szkoła podstawowa: 1945 - 1948 - uczniów 
642 (1945) 
Publiczna szkoła ogólnokształcącego stopnia 
podstawowego im. M. Nowotki z polskim ję
zykiem nauczania: 1948 - 1956 - uczniów 587 
( 1955) 
Szkoła podstawowa im. M. Nowotki: 1956 -
- 1973 - uczniów 915  ( 1968) 

(łbiorcza szkoła gminna: 1973 - 1984 
Szkoła podstawowa im. M. Nowotki: 1984 -
- 1992 
Szkoła podstawowa im. A. Mickiewicza: 1992-
- 1998 
Szkoła podstawowa im. A. Mickiewicza (sze
ścioklasowa po utworzeniu gimnazjum): od 1998 

Kierownicy szkoły 
przed 1500 - brak danych 
1598 - 1619 - Wojciech Młynarz z Dobczyc 
1619 - 1806 - brak danych 
1806 - 1809 - Wincenty Danek 
1809 - 181 O - Marcin Piątkowski 
1810 - 1811 - Jakub Tabulski 
1811 - 1814 - Michał Niedziela 
1814 - 1817- Jakub Bargieł 
1817 - 1833 - Jan Kowalski 
1833 - 1863 - Wojciech Światłoń 
1863 - 1865 - Stanisław Drewnicki 

,:,.1866 - 1868 - Albin Kaczmarczyk 
� 868 - 1871 - Ludwik Barcik 

1871 - 1872 - Walenty Dyrcz 
1872 - 1873 - Wojciech Zarazik 
I 873 - 1904 - Wojciech Kalinowski 
1904 - 1930 - Hieronim Malina 
1930 - 1932 - Helena Okrucińska 
1832 - 1934 - Helena Korta 
1934 - 1937 - Jan Gruszecki 
1937 - 1940 - Marian Bicz 
1940 - 1941 - Józef Kawiński 
1941 - 1945 - Marian Bicz 
1945 - 1946 - Józef Hojda 
1946 - 1947 - Maria Hojda 
1947 - 1973 - Stanisław Papierz 
1973 - 1984 - Stanisław Szybowski 
1984 - 1985 - Stanisława Sroka 
1985 - 1992 - Edward Dunaj 
1992 - 2000 - Janina Górkiewicz 
2000 - 2006 - Danuta Dyląg 
2006 - - Iwona Dzidek 

RJ 
(imię i nazwisko znane redakcji) 

HISTORIA 
Oświaty kaganek 

Budynek bursy znajdował się w rynku mię
dzy istniejącą jeszcze szkolą a zabudowaniami 
Pułków. W tyle bursy było boisko do gry w 
siatkę. Sam budynek był parterowy, zbudowa
ny w drzewie i szalowany deskami. 

Na owe czasy bursa była jedynym central
nym ośrodkiem życia kulturalnego Sulkowie. 
Ten prężnie działający ośrodek prowadzony 
był przez niezmordowanych fanatyków i za
paleńców społecznych - sułkowickich księży. 
Wielką, chwalebną i niezapomnianą rolę ode
grali księża: Suliński, Kudłacik, później Kacz i 
Salwa (dwaj ostatni rozstrzelani przez Gesta
po za patriotyczną działalność wśród sułko
wickiej młodzieży). 

Podstawą wszelkiej różnorakiej działalno
ści była młodzieżowa organizacja KSM - Ka
tolickie Stowarzyszenie Młodzieży. Ta najbar
dziej inicjatywna i twórcza grupa tworzyła prze
różne sekcje, koła, kursy. Do najbardziej popu
larnych należały kursy: szycia, szydełkowania 
i haftu, gotowania. Wielką, kulturalną rolę ode
grały: kółko teatralne i chór mieszany, a w dzie
dzinie sportu najprężniej działały sekcje siat
kówki i piłki nożnej. 

W słynnym i wielce zasłużonym chórze 
prym wiedli: Franek od Maćka w rynku (zna
ny baryton), Jasiek od Światłonia z Zagumnia 
(I tenor) i jego późniejsza małżonka Jula (so
pran). To oni m.in. tworzyli silę i podporę suł
kowickiego chóru KSM. Oczywiście wymie
niam tylko tych, które jako wiejskie dziecko 
zachowałem w swojej pamięci. 

Aż dziw bierze, że w owym czasie nasza 
miejscowość miała dwie sceny teatralne: w 
Domu Ludowym (dziś Urząd Miejski) i w bur
sie. Przeważnie grano sztuki o tematyce religij
nej rodzimych autorów-amatorów. W zespole 
teatralnym rej wodziła popularna pani Rozalia 
Wawrzkiewiczowa, potocznie Rózią zwana. 
Była animatorką wszelkich inicjatyw, reżyserką 
i pierwszą damą zespołu teatralnego, słowem -
niespokojny i niepokorny duch twórczy suł
kowickiej inteligencji. W zespole tym wystę
powali panie: Zosia Profic (późniejsza Gawę
dowa), Tosia od Pulki {Mielecka), Magda -
gospodyni ks. Profica, Telcia od Pułki i wiele 
innych. Z mężczyzn: Władysław Pułka, Stani
sław Bemecki, Kazimierz Mielecki, Aleksan
der Sala, Władysław Mielecki, Stanisław Biela i 
wielu, wielu innych, których z powodu ulot
ności ludzkiej pamięci nie wymieniam, za co 
ich serdecznie przepraszam. 

Z całą mocą i największym uznaniem pra
gnę podkreślić wszelaką inicjatywę i pomoc 
sułkowickich księży, którzy tworzyli zaczyn 
życia kulturalnego wsi. Jeszcze dziś życie kul
turalne, sportowe i społeczne małych miast i 
wiejskich środowisk wije się wokół gniazd two
rzonych przez lokalne kościoły. To księża długą, 
mozolną pracą przemieniali i przemieniają Pol
skę „Janków Muzykantów" we współczesną 
Polskę, ,,Polskę przemienionych kołodziejów". 
To oni pierwsi dali zbawienny ruch z Sułkowic 
się wywodzącym profesorom, nauczycielom, 
lekarzom, księżom, sportowcom i wielu, wielu 
innym. Wieczna chwała im za to. 

Kazimierz Kurek 
Bydgoszcz, maj 2006 

Harbutowice 
Niewyjaśniona h istoria 

Niewiele czasu upłynęło od rozpoczęcia 
nowego roku szkolnego, a jeszcze mniej od 
Święta Edukacji, stało się to dla mnie impulsem 
do przypomnienia histońi młodego nauczycie
la, jaka wydarzyła się 60 lat temu. 

Rok szkolny 1946/47 rozpoczął się 3 wrze
śnia Swojąpierwsząpracęjako nauczyciel kon
traktowy rozpoczął w Szkole Podstawowej 
w Harbutowicach Bronisław Wider. Pocho
dził z Wadowic i wówczas miał 21 lat. Do Har
butowic został skierowany pismem Inspekto
ra Szkolnego w Wadowicach (L: 3001/46 z dnia 
31. 08. 1946r.) Należy przypomnieć, że w tam
tym czasie Harbutowice należały do powiatu 
wadowickiego. 

Niedługo pełnił swoje obowiązki. 18 wrze
śnia 1946 wracając z Baczyna około godz. I 7 
został zatrzymany przez uzbrojonych i umun
durowanych osobników i do służby nie po
wrócił. Los Bronisława do dziś nie jest znany. 
Przytoczone zdanie zapisał w kronice szkolnej 
ówczesny kierownik Konstanty Mrzygłód. 

Ta sucha kronikarska informacja zmusza do 
zadania następującego pytania: Czy kierownik 
podając czas i miejsce zdarzenia nie znał, czy 
nie chciał ujawnić sprawców? Tym bardziej, że 

na własnych plecach odczul metody postępo
wania tamtej władzy, ale to temat na inny arty
kuł. Moi rozmówcy pamiętający tamte czasy 
sugerują, by śladów szukać w archiwach UB. 
Mówią, że w Jatach powojennych miejscowo
ści na południe od Harbutowic często odwie
dzali aktywiści aparatu bezpieczeństwa. Cy
wili, którzy im „nie pasowali", likwidowali bez 
śladu. Spotkałam się także z opinią, że młody, 
lepiej ubrany nauczyciel mógł stać się ofiarą 
lokalnej bandy. 

Od tamtego wydarzenia minęło 60 lat, a 
sprawa dalej nie jest wyjaśniona. Apeluję do 
czytelników: Jeżeli w zakamarkach pamięci 
tkwiąjakiekolwiek informacje na ten temat - o 
podzielenie się nimi z redakcją Klamry. 

Zbliża się Święto Zmarłych. Na mogile Bro
nisława pragnie zapalić znicz i pomodlić się 
jego brat -ksiądz Kasimir Wider, aktualne peł
niący posługę kapłańską na terenie Austrii (ad
res znany redakcji). Poszukuje miejsca spo
czynku brata, ponieważ odwiedza go w snach i 
prosi o modlitwę. (KZ) 

Dziękuję pani dyr. Zofii Frosztędze za udo
stępnienie odpowiedniej strony kroniki szkoły 
w Harbutowicach. 

1 3  



SUŁKOWICKIE PORTRETY 

Stanisław Kufrej urodził się 1 września 
1931 roku. Szkołę średnią ukończył w Kra
kowie. Po odbyciu zasadniczej służby woj
skowej był studentem Akademii Górniczo
Hutniczej. W 1959 uzyskał tytuł magistra 
inżyniera metalurgii. 

- Po studiach pracowałem kilka miesięcy w 
,,Kuźni" - opowiada Stanisław Kufrej. W Suł
kowicach, gdzie od kwietnia 1959 rozpoczęła 
pracę moja żona- lekarz stomatolog, nie mieli
śmy jednak własnego mieszkania. Zacząłem 
więc pracować w Nowej Hucie z zamiarem 
sprowadzenia tam żony, kiedy uzyskamy 
mieszkanie. Nadarzyła się okazja kupna dom
ku jednorodzinnego na Osiedlu Zielona, toteż 
w październiku 1963 roku zamieszkaliśmy w 
Sułkowicach. Zostałem nauczycielem przed
miotów zawodowych w zasadniczej szkole za
wodowej, która znajdowała się obok „Kużni". 

W 1967 roku został Pan dyrektorem 
szkoły liczącej wtedy liczyła blisko 400 
uczniów. 

- Moją ambicją jako dyrektora było stwo
rzenie lepszych warunków nauczania z racji 
wielkich tradycji szkoły i zasług w kształceniu 
kadr dla przemysłu. Nasi absolwenci byli bar
dzo chętnie zatrudniali w przemyśle z powodu 
swych wysokich kwalifikacji. 

Jakie były Pana pierwsze decyzje na tym 
stanowisku? 

- Rozpocząłem od doprowadzenia do in
ternatu wody pitnej. Dotychczas wodę do kuch
ni przynoszono we wiadrach. W ogrodzie pana 
Zygmunta Goli wybudowaliśmy studnię oraz 
kupiliśmy hydrant. Potem w starym budynku 
szkoły wyremontowaliśmy wszystkie sale. 
Budynek jednak była za ciasny. więc w rok po 
objęciu stanowiska dyrektora postawiłem przed 
sobą najważniejsze zadanie: muszę wybudo
wać nową szkołę. 
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Dyrektor Stanisław Kufrej 
Zaczął więc Pan wędrówkę po różnych 

urzędach i instytucjach ... 

Musiałem pokonać wiele trudności. Nad
leśnictwo Kalwaria początkowo stanowczo 
odmawiało terenu z lasów państwowych w 
pięknie usytuowanym miejscu w sąsiedztwie 
Osiedla na Zielonej, wśród starego lasu liścia
stego. Również musiałem dołożyć wiele sta
rań, aby budowa została zaakceptowana przez 
władze. 

Jak długo trwała budowa szkoły? 

- Dwa lata, od 197 1 do 1973. Budowało 
Wadowickie Przedsiębiorstwo Budowlane z 
filią w Myślenicach (nadzór budowlany - inż. 
Święch). Budowa nowego gmachu została opar
ta na najnowocześniejszych wówczas wzo
rach budownictwa szkolnego. Warunki lokalo
we pozwoliły na rozwój szkoły. W 1973 po
wstało czteroletnie Liceum Zawodowe, a w 
rok póżniej Technikum Mechaniczne dla Pra
cujących. Powoływaliśmy nowe specjalności. 
Od Gminnej Spółdzielni „Samopomoc Chłop
ska" wykupiliśmy obiekt i teren w Rudniku, 
gdzie powstała nasza stacja diagnostyczna. 

Pierwsi maturzyści opuścili szkolę w 1977 
roku. Uzdolnionych uczniów namawialiśmy 
do podjęcia studiów. Bardzo wielu naszych 
absolwentów ukończyło wyższe uczelnie. 

A co z internatem? 

- Miałem plan wybudowania internatu i 
warsztatów. Plan ten polegał na tym, żeby cały 
dotychczasowy teren szkol.ny z internatem, 
starą szkołą i warsztatami przekazać „Kuź
ni", która pomogłaby w wybudowaniu wspo
mnianych obiektów obok nowej szkoły na 
Ptasznicy. Plan zaakceptował dyrektor „Kuż
ni" Jan Szymski. Jednak wskutek innego pla
nu lokalizacji „Kuźni" na polach li Rejonu (tam 
miała być wybudowana olbrzymia fabryka), 
nasze zamierzenia nie zostały zrealizowane. 
Nawet nie wydano zgody na budowę warsz
tatów na Ptasznicy, ponieważ miała tam „iść" 
obwodnica Sułkowic. Warto dodać, że władze 
krótko potem zgodziły się tam na wybudowa
nie kurnika, gdzie obecnie jest „Edex-Pol". 
Trzeba było zmienić plany. W roku 1973 zro
biliśmy generalny remont internatu. Na czas 
jego trwania młodzież zamieszkała w starej 
szkole. W internacie powstały funkcjonalne 
pokoje, duża świetlica, nadbudówka itp. Stwo
rzyliśmy więc zamiejscowej młodzieży dobre 
warunki do nauki i wypoczynku. 

Nadszedł stan wojenny ... 

- Już w styczniu 1982 Komitet Miejsko
Gminny PZPR wydal decyzję odwołania mnie 
ze stanowiska dyrektora. ,,Z takimi poglądami 
nie może być dyrektorem szkoły" - przeczy
tałem w ich piśmie. Należałem do „Solidarno
ści" i zawsze szczerze się wypowiadałem. Stąd 

taka ich decyzja. Muszę zaznaczyć, że kura
torium długo nie chciało się z tą decyzją pogo
dzić. Ja również się odwoływałem, jednak mu
siałem odejść po pierwszym semestrze roku 
szkolnego 1 982/83. Wskutek takich przeżyć 
przez pół roku musiałem wziąć urlop zdro
wotny. Aby nie utracić uprawnień emerytal
nych, w latach 1 983-87 pracowałem w szkole 
jako nauczyciel. 

Pamiętny rok 1889 ... 

- Skontaktował się ze mną Stanisław Re-
peć i założyliśmy Komitet Obywatelski „So
lidarność". Stanąłem na jego czele, jako emeryt 
miałem bowiem dużo czasu. Organizowaliśmy 
spotkania kandydatów „Solidarności" na po
słów do sejmu. W tym czasie zainicjowaliśmy 
i zrealizowaliśmy gazyfikację naszej gminy. 
Powołaliśmy nowy komitet gazyfikacji z Ja
nem Ziębą na czele. Warto podkreślić, że po
przedni komitet z dyr. Tadeuszem Błachutem 
uzyskał decyzję na przydział gazu. Pod kie'J" • rownictwem bardzo zaangażowanego, opera-� 
tywnego i bezinteresownego Jana Zięby i 
współpracującego z nim Czesława Jędryki 
szybko ruszyliśmy z tą inwestycją, którą po
tem przejęła gmina z burn1istrzem Adamem 
Gumularzem. Dodam jeszcze, że w 1 kadencji 
bylem radnym i przedstawicielem gminy Suł
kowice w Sejmiku Wojewódzkim, gdzie zo
stałem wybrany do jego prezydium. 

Ponownie został Pan dyrektorem. 

- W 1990 wróciłem do szkoły, zawiesiłem 
emeryturę i przez dwa lata bylem dyrektorem 
na wniosek Rady Pedagogicznej. Od 1993 roku 
jestein na emeryturze, nie pełnię żadnych funk
cji. Nadal bardzo się interesuję życiem naszej 
gminy. Każda nowa rzecz mnie cieszy. Przed
stawiłem władzy samorządowej kilka propo
zycji. Przede wszystkim należy uczynić 
wszystko, aby sprowadzić inwestorów, żebYf..J była praca dla mieszkańców. Na terenie GS 
wybudować centrum handlowe, przez które 
prowadziłaby wyprostowana droga do Kra
kowa. 

W naszej gminie jest wielu ludzi mających 
możliwości (talent, wykształcenie). Powinni
śmy zostawić coś trwałego dla potomności. I 
takich ludzi należy opisać w Klamrze. Przy
pomnę tylko jedną taką zasłużoną dla Sulko
wie postać - wicedyrektor „Kuźni" Tadeusz 
Czarnecki. Dzięki niemu powstały zakłady 
,,Model", ,,Gromada" na Działku, wybudowa
no Ośrodek Zdrowia i osiedle domków na Zie
lonej. 

Dziś również potrzeba ludzi myślących 
po obywatelsku. 

Panie Dyrektorze, bardzo Panu dzię
kuję za rozmowę. 

Z dyrektorem Stanisławem Kufrejem 
rozmawiał Stefan Bochenek. 
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RELIGIA 
ODPUST W BIERTOWICACH 

Mszę św. odpustową w kon
celebrze ks. Antoniego Slawiń_ 
skiego i ks. Pawia Drobnego od
prawił ks. Kazimierz Sławiński. 
(zob. strona 2) 

Lekcje wzorowo przeczytali 
lektorzy, psalm responsoryjny 
pięknie zaśpiewały dwie dziew
czyny. Tematem kazania, które 
wygłosił ks. Kazimierz, był Róża
niec. Przytoczył słowa z Listu 
Apostolskiego Rosarium Virginis 
Mariac Jana Pawła II: 

,,Różaniec, to moja ulubio
na modlitwa! Taka wspaniała 
modlitwa! Wspaniała w jej pro
stocie i jej głębi. W tej modli
twie powtarzamy po wielokroć 
słowa, które Dziewica Maryja 
usłyszała od Archanioła i od 
swej kuzynki, Elżbiety. Na tle 
słów: ,,Zdrowaś Maryja" dusza 
uzmysławia sobie zasadnicze 
wydarzenia (Tajemnice) z życia 
Jezusa Chrystusa ... Modlitwa 
tak prosta i tak bogata. Z głębi 
mojego serca zachęcam wszyst
kich do jej odmawiania". 

Bardzo liczni wierni przystą
pili do Komunii św. Procesja i hymn 
,,Ciebie Boga wysławiamy" zakoń
czył uroczystości odpustowe. 

Ks. proboszcz Jacek Budzoń 
podziękował licznie przybyłym 
kapłanom z dekanatu sułkowickie
go, parafianom z okolicznych miej
scowości i mieszkańcom Biertowic. 
Gontco podziękował tym, którzy 
przygotowali i uświetnili odpust, 
m.in. miejscowej scholi i kapeli ro
dzinnej „Dudy". 

Brawa 

dla Apassionaty 

Organizatorzy tradycyjnego 
Tygodnia Kultury Chrześcijań
skiej w Myślenicach kolejny raz 
zaprosili Apassionatę pod dy
rekcją Józefa Oliwy. 

Przypomnijmy, że na Tydzień 
zapraszane są m.in. najlepsze ze
społy chóralne z Małopolski. 

Nasz chór śpiewał podczas 
Mszy św. w kościele parafialnym 
pw. Narodzenia NMP, a następnie 
dał koncert pieśni religijnych przy
jęty przez licznych zgromadzo
nych uczestników Mszy św. grom
ki mi brawami. (B) 

Szlakami małopolskich 
san ktuariów 

Człowiek rozwija się przez poznawanie nowych 
miejsc. Piękna pogoda we wrześniu i październiku 
sprawiła, że Straż Honorowa NSPJ z rodzinami i 
swoimi sympatykami wyruszyła dwa razy na piel
grzymi szlak. 

Klasztor Ojców Karmelitów w Czernej i Ber
nardynów w Alwcrnii stał się naszym celem 23 wrze
śnia. Ponieważ nie jest to daleko od Sułkowic, uznali
śmy, że trzeba te miejsca zobaczyć. Czerna to piękny 
klasztor z kościołem i cudownym wizerunkiem Matki 
Bożej Szkaplerznej. Miejsce to jest związane z osobą 
św. Rafała Kalinowskiego, którego relikwie.jak zresztą 
wielu świętych tu się znajdują. Alwernia, pomimo że 
jest skromnym miejscem, zachwyciła atrnosfcnt modli
iewną. Przed cudownym obrazem Jezusa Ecce Homo 
modliliśmy się w intencji całej parafii. 

7 października wyruszyliśmy na kolejny szlak piel
grzymi. Tym razem do Tuchowa, gdzie podziwialiśmy 
piękny zespól klasztorny, wspaniałą świątynie, ru
chomą szopkę. Z Tuchowa pojechaliśmy do Porąbki 
Uszewskiej, gdzie znajduje się grota Matki Bożej na 
wzór Lourdes. Pielgrzymka zakończyła się spotkaniem 
z osobą św. Stanisława, biskupa i męczennika w Szcze
panowie, miejscu Jego urodzenia. 

Odwiedzenie tych miejsc nasuwa refleksję, że choć 
mamy wspaniałe, na światową skalę słynne sankn1aria 
jak Jasna Góra czy Kalwaria Zebrzydowska, to warto 
odwiedzić te mniejsze i mniej znane. W nich również 
rozwija się kult Boży. One również są wielkim skar
bem Polski. Odwiedzanie ich i mówienie o nich sprawi, 
że nie ulegną zapomnieniu, a Matka Boża, która w nich 
króluje, będzie stawać się coraz bardziej Królowa na
szego życia. ks. Paweł Drobny 
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AKTUALNOŚCI 
Powiatowe zawody oldbojów 

W niedzielę 1 października w Sieprawiu odbyły się Powiatowe 
Zawody Oldbojów organizowane przez prezesa Powiatowego Zarzą
du Związku Ochotniczych Straży Pożarnych w Myślenicach druha 
Andrzeja Burzawę. Były to już trzecie powiatowe zawody sportowo
pożarnicze, w których mogą startować druho\\ie mający więcej niż 
50 lat życia. 

Zgodnie z obowiązującym regulaminem w 
skład drużyny wchodziło ośmiu druhów, któ
rzy nic mogli mieć razem mniej niż 400 lat. Za 
każdy rok ponad tę liczbę drużyna zyskiwała 
dodatkowy punkt. Jednym słowem mówiąc im 
starsi zawodnicy, tym więcej drużyna zbierała 
punktów. 

Zawodnicy mieli wykazać się znajomością 
musztry oraz sprawnością fizyczną i bojową. 
W pierwszej kolejności oceniana była musztra. 
Kolejną dyscypliną była sztafeta 8 razy 25 m. 
Zawodnicy mieli do pokonania tor przeszkód, 
na którym trzeba było rozwinąć węża i zakrę
cić prądownicę, pokonać rów z wodą, slalom 
między tyczkami, bieg po równoważni, wbić 
trzy gwoździe do drewnianego kloca, a na koń
cu wypełnić naczynie wodą przez otwór w im
prowizowanej ścianie przy użyciu hydronet
ki. Liczył się nie tylko czas pokonania toru, ale 
także dokładność. Trzecią punktowaną dyscy-

Wypadek 
w Sułkowicach 

30 września w Sułkowicach doszło do zde
rzenia czołowego dwóch samochodów osobo
wych. W wyniku wypadku poszkodowane zo
stały trzy osoby, z których jedna (kierowca 
Audi) znajdował si<; w samochodzie. Działania 
zastępów straży polegały na zabezpieczeniu 
miejsca zdarzenia stróżkami ostrzegawczymi 
oraz znakiem „uwaga wypadek", wykonaniu 
dostępu do poszkodowanego przy użyciu na
rzędzi hydraulicznych i wydobyciu rannej oso
by oraz przekazaniu jej personelowi karetki po
gotowia rarunkowcgo. W dalszym etapie dzia
łań udzielono pomocy przedlekarskiej jednej z 
poszkodowanych osób. Następnie poddano 
sorbcji rozlane płyny eksploatacyjne i usunię
to skutki wypadku. Zniszczena została całko
wicie karoseria Audi 80 i przód Forda Eskorta. 

W zdarzeniu udział brały zastępy z JRG 
Myślenice oraz OSP Sułkowice. 
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Sławomir Kaganek 
Państwowa Straż Pożarna w Myślenicach 

pliną była bojówka. Tu
taj także liczył się czas i 
umiejętności uruchomie
nia pompy i podania we 
właściwy sposób wody 
do rozwiniętej linii gaśni
czej. 

Naszą gminę repre
zentowali druhowie z 
Sułkowic (na fot.): Jan Hodurek- dowódca dru
żyny, Józef Jędrzejowski, Jan Kania, Józef Go
dzik, Stanisław Biela, Józef Śmiałek, Józef Zie
mianin i Józef Piechota. Mieli w sumie 531 lat 
i ten skromny wiek przesądził o zajętym miej
scu. Ogólnie zaprezentowali umiejętności i 
sprawność godną podziwu. Gratulacje należą 
się nie tylko za osiągnięty wynik, ale także od
wagę i chęci. 

Zwyciężyła drużyna z Lubnia, która była 
od naszych prawie o l 00 lat starsza. 

W dniu 30 września odbyły się ćwicze
nia bojowe zorganizowane przez komendan
ta gminnego Ryszarda Srokę dla jednostek 
ZOSP z terenu naszej gminy. 

Miejscem ćwiczeń była rola Homikówk(_I 
oraz północne stoki góry Kijówki w Harbuto
wicach. Celem ćwiczeń było sprawdzenie moż
liwości dojazdu do zabudowy, czasu dojazdu 
do improwizowanego pożaru, sprawności bo
jowej sprzętu i umiejętności strażaków-ratow
ników jak też skuteczności alarmowania i ko
munikowania się drogą radiową między po
szczególnymi jednostkami. Poczynione zało
żenia wyjściowe zweryfikowało życie dopisu-
jąc dodatkowe zadanie rarunkowe dla straża
ków-ratowników. 

Na kilkanaście minut przed improwizowa
nym alarmem na skutek bardzo groźnego wy
padku, do jakiego doszło na drodze wojewódz
kiej w Sułkowicach, jednostka OSP Sułkowice 
wraz z PSP z Myślenic brały udział w akcji 
ratując ofiary wypadku, zabezpieczając miej
sce wypadku i usuwając zdemolowane samo
chody z drogi przywracając jej przejezdność. 
Z godzinnym opóźnieniem dyżurny PSP w 
Myślenicach uruchomił system selcktywneg� wywołania do akcji wzywając wszystkie na
sze jednostki do wyznaczonego celu.  Czas 
przybycia wozów bojowych zależał od odle
głości, ale trzeba przyznać, że w ocenie ko
mendanta PSP Sławomira Kaganka był bardzo 
dobry. Po odprawie przeprowadzonej przez 
komendanta gminnego Ryszarda Srokę przy
stąpiono do akcji. Zajęcie stanowisk, rozwinię
cie linii bojowej i podanie wody odbyło się bez 
problemów i wyjątkowo szybko. W bardzo 
trudnym terenie sprawdził się nie tylko sprzęt 
gaśniczy, system łączności, ale przede wszyst
kim ludzie. 

Podsumowanie było krótkie, bo omówie
nie nielicznych drobnych potknięć przez ko
mendanta Kaganka nie zajęły dużo czasu. Bur
mistrz Gminy JózcfMardaus podziękował dru
hom za ich wysiłek na rzecz utrzymania bez
pieczeństwa w naszej gminie. 

Prezes Gminnego ZOSP w Sułkowicach 
Władysława Kołodziejczyk 



Nagrody i awanse 
dla nauczycieli 

Z okazji Dnia Nauczyciela ks. Paweł Drob
ny, Małgorzata Koźlak, Krystyna Krzykaw
ska, Zofia Kurowska, Jolanta Kuźniar, Włady-

(i,;ława Latoń, Małgorzata Mardaus, Ireneusz 
Przała. Marta Przęczek. Krystyna Starzec 
otrzymali nagrody, które w sali Sułkowickiej 
lzby Gospodarczej wręczali burmistrz Józef 
Mardaus i wiceburmistrz Władysława Koło
dziejczyk. 

Wizytator Kuratorium Oświaty i Wycho
wanie Bożena Czejkowska wręczyła dokument 
potwierdzający zdanie egzaminu podnoszące
go kwalifikacje nast. nauczycielom: 

Grzegorz Bochenek, Aneta Bulejak, Kata
rzyna Dąbrowska, Grażyna Gałęziowska
Chmielowska, Celina Moskal, Jan Perchlicki, 
Agnieszka Szlachetka, Agata Trzebońska, 
Łukasz Zając (na nauczyciela mianowanego), 
Bogumiła Blak, Halina Borska, Elżbieta Bukow
ska, Anna Burda, Mirosław Chmiel, Anna Go
lonka, Jan Kaciuba, Agata Kopacz, Danuta Ko
stowal-Suwaj, Andrzej Krzykawski, Małgorza
ta Mardaus, Marta Matera, Małgorzata Miś, 
Danuta Nykiel, Aleksandra Stręk, Dorota Twar
dosz (na nauczyciela dyplomowanego). 

, 

AKTUALNOSCI 
Dzień Papieski 

w Rudniku 
2 kwietnia tego roku w roczni

cę śmierci naszego umiłowanego 
Papieża Wspólnota Charytatywna 
działająca przy ZPO w Rudniku 
przyjęła imię Jana Pawia Il. Tym 
samym chcieliśmy wyrazić gorące 
pragnienie naśladowania Ojca 
Świętego w Jego służbie miłosier
dzia. 

Tegoroczny VI z kolei Dzień Pa
pieski obchodziliśmy pod hasłem: Jan 
Paweł II - Sługa Miłosierdzia. Nasza 
Wspólnota, do której należą również 
absolwenci Szkoły Podstawowej w 
Rudniku, bardzo zaangażowała się w obchody 
Dnia Papieskiego. Przygotowania trwały od 
początku roku szkolnego. Na spotkaniach for
macyjnych zgłębiamy naukę Ojca Świętego, 
gdyż pragniemy żyć wartościami, które głosił 
nasz Patron. W każdą pierwszą sobotę mie
siąca (wspomnienie śmierci Papieża) uczest
niczymy we Mszy świętej, na którą przygo
towujemy oprawę liturgiczną w oparciu o tek
sty Sługi Bożego Jana Pawła II. Staramy się, 
by ta Msza święta miała bardzo uroczysty 
charakter. Pamiętamy też o modlitwie o rychłą 
beatyfikację naszego Patrona. Jesteśmy prze
konani, że taka formacja duchowa przyczyni 
się do lepszej służby na rzecz potrzebujących. 

15 października w Dzień Papieski cala na
sza Wspólnota uczestniczyła we Mszy świę
tej, na którą przygotowaliśmy liturgię w opar
ciu o teksty Sługi Bożego Jana Pawia I l  doty
czące miłosierdzia. Przed Mszą świętą usły
szeliśmy nagranie Habemus Papam. 

Akt pokutny poprzedzała i kończyła me
lodia pokutna wykonana na skrzypcach przez 
Urszulę Flagę, psalm zaśpiewała schola, pod
czas Komunii świętej Anna Flaga zagrała na fle
cie Ave Maryja. Po Dziękczynieniu usłyszeli
śmy nagranie fragmentu homilii Ojca Świętego 
z Błoń dotyczące przesłania miłosierdzia, a tak
że zawierzenie Świata Bożemu Miłosierdziu 
wygłoszone z Sanktuarium w Łagiewnikach. 

Druga część obchodów Dnia Papieskiego 
miała miejsce w ZPO w Rudniku. 18 paździer
nika cala s.zkoła uczestniczyła w przygotowa
nym przez naszą Wspólnotę, Szkolne Koło 
PCK i chór, krótkim wspomnieniu o Janie Pawle 
U. Po tym spotkaniu przedstawiciele Wspól
noty Charytatywnej posadzili przed naszą 
szkolą Dąb Papieski. Drzewko jest darem dla 
naszej Wspólnoty od pani Anny Nowak. Zo
stało ono wyhodowane w Nadleśnictwie w 
Zabierzowie, jak pozostałe dęby, których na
siona poświęcił za swojego życia Jan Paweł n, 
dlatego nazywają się Dębami Papieskimi. 

Opiekun Wspólnoty Charytatywnej 
Katechetka Dorota Mielecka 

Podziękowan ia 

Cala społeczność uczniowska Zespołu Pla
cówek Oświatowych w Biertowicach składa 
serdeczne podziękowania wszystkim sponso
rom za finansowe wsparcie przy zakupie kom
pletu map ściennych oraz atlasów do naszej 
szkoły. Ta pomoc dydaktyczna jest niezbędna 
do nauki przyrody i nauk pokrewnych. Mamy 
stare zdezaktualizowane i mocno poniszczone 
mapy, ze starym podziałem politycznym. Te
raz nasze dzieci bez przeszkód wskażą na ma
pie sąsiadów Polski. 

W związku z problemami finansowymi, z 
jakimi boryka się szkoła, zakup takiej pomocy 
dydaktycznej był bardzo trudny. Koszt całego 
zestawu wyniósł 1250 złotych. 

Serdecznie dziękujemy następującym dar
czyńcom z Biertowic: 
„Szwedzio" F.P.H.U. Krzysztof i Bernadeta 
Szwed 
F.H.U. ,,Tadex" Tadeusz Biela 
Cecylia Stręk 
Karol Radoń 
Robert Świerk 
„Eko - chem" Roman Suryło 

Serdecznie wszystkich pozdrawiam i dzię
kuję za milą współpracę. 

p.o. dyrektor szkoły 
Renata Skrzeczek 

Pragnę bardzo serdecznie podziękować w 
imieniu dzieci ze Szkoły Podstawowej w Suł
kowicach osobom, bez których sukces naszych 
uczniów byłby niemożliwy, a więc Panu mgr. 
Łukaszowi Zającowi, który ich występ utrwa
lił na kasecie oraz Panu Grzegorzowi Bielec
kiemu z Firmy „FOTO-Master" Studio Fo
tograficzne w Myślenicach, Rynek 4 za bez
płatny zapis nagrania w formacie DVD. 

Organizator etapu szkolnego konkursu 
,,Zamieszkały w Biblii - Roman Brandstae/ler" 

Jan Płoszczyca 
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KULTURA 

Grand Prix w sportowym tańcu towarzyskim 

We wrześniu odbył się w Sułkowicach tur
niej w sportowym tańcu towarzyskim o Grand 
Prix Polski. To po Mistrzostwach Polski naj
ważniejsze wydarzenie sponowe w roku. Zwy
cięzcy cyklu GP będą reprezentować nasz kraj 
na najważniejszych zawodach, a przede wszyst
kim na Mistrzostwach Europy. Organizatora
mi turnieju był Ośrodek Kultury w Sułkowi
cach oraz Małopolskie Centrum Tańca. 

Na parkiecie pojawiło się 61 par z 18 klu
bów z Krakowa, Warszawy, Częstochowy, 
Rzeszowa, Skawiny, Myślenic, Wieliczki, 
Kwidzyna, Zamościa oraz Kęt. Uczestnicy 
turnieju rywalizowali w czterech kategoriach 
wiekowych: dzieci Il ( I 0-11 lat), juniorzy I ( 12-
13 lat), juniorzy li (14-l 5lat) oraz młodzież 
(16- I 81at). Przedstawiciele dwóch klas: Open i 
Grand Prix walczyli o podium prezentując dwa 
style taneczne: Standard i Latin. 

Tancerzy oceniało jury w składzie: 
Tadeusz Krupiński -Kraków, Robert 
Wota - Olsztyn, Franciszek Witos -
Gliwice, Halina Kędziora -Wrocław, 
Krzysztof Majewski - Wrocław, 
Krzysztof Gronuś - Kraków, Da
riusz Wiewiórka - Kraków. 

O godzinie 18 odbyła się gala tań
ca, na której wręczono zwycięzcom 
nagrody w formie pucharów ufundo
wanych przez starosr.vo powiatowe 
w Myślenicach oraz burmistrza Jó
zefa Mardausa. 

Turniej nie odbyłby się, gdyby 
nie sponsorzy: 

,,LIMEX", ,,ZIBI", USŁUG] TRANS
PORTOWE - Krzysztof Światloń, STARO
STWO POWJATOWE, URZĄD MIEJSKI W 
SUŁKOWJCACH, SPRZEDAŻ OKIEN -
Łukasz Rapacz, KWIACIARNIA .,Róża", 
LUNA PARK Z CZECH, ZAKŁAD MEBLO
WY - Grzegorz Ciężkowski, WID-BET, ,,TA
DEX", FLIZEN" - Jerzy Stokłosa, ,,AUTO
ALFA", Firma „Aruś". 

Dziękujemy Dyrekcji i pracownikom Gim
nazjum w Sułkowicach, Służbie Maltańskiej, 
Firmie Ochrony ,,Najemnik", sądziom, pracow
nikom Ośrodka Kultury omz kolegom ze Ska
winy, wolontariuszom, prowadzącemu, Pańsh'łll 
Guzowskim i wszystkim ich przyjaciołom. 

Patronat medialny nad imprezą objęła m.in. 
Klamra. 

Urszula Bernecka 

,,Monografia gminy Sułkowice" 

Po wielu miesiącach badań 
i prac redakcyjnych, stara
niem Urzędu Miejskiego w 
Sułkowicach ukazała się „Mo
nografia gminy Sułkowice". 

�'t� O � O G R A F I A  
i wykresów, 29 tabel. W trakcie pra
cy autorzy sięgnęli do 83 materia
łów żródłowych i ok. 240 opraco
wań. Przeprowadzili wicie wywia
dów i rozmów w terenie. Treść 
książki została udokumentowana 
734 przypisami. Wielką zaletą Mo
nografii jest jej przystępny język -
tę książkę czyta się po prostu do
brze i z zaciekawieniem. 

-.,t "II  V 
'\I� ICOWJC .E 

Jest to pierwszy tak dokład
ny opis wszystkich miejscowo
ści naszej gminy, zaś same Suł
kowice doczekały się dalszych 
prac dokumentacyjnych w 33 
lata po niezapomnianej książce 
Mieczysława Stanaszka. 

r 

Monografia podzielona się na 5 rozdzia
łów: Przyroda, Historia do 1772 roku, Historia 
od 1772 roku do czasów współczesnych, Gmi
na dzisiaj - których autorem jest de Piotr Sa
dowski oraz Kultura opracowana przez Annę 
Witalis Zdrzenicką. Szatę graficzną książki 
wzbogaciły w istotny sposób i ukierunkowały 
grafiki Jana Sochy. 

Książka ma format albumowy A4 w twar
dej oprawie, liczy 248 stron czarno-białych i 
56 kolorowych, na których zamieszczono ok. 
400 fotografii barwnych. Część czarno-białą ilu
struje 3 16  fotografii i fotokopii, 127 rycin, map 
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Wydawca - Urząd Miejski oraz 
autorzy mają nadzieję_, że Monogra

fia służyć będzie wielu pokoleniom mieszkań
ców naszej gminy jako żródlo informacji o na
szej malej ojczyźnie, stanie się elementem sil
niej integrującym jej mieszkańców, a także bę
dzie inspirowała i mobilizowała następnych 
badaczy do rozszerzania wiedzy o tej ziemi -
jej niewątpliwej urodzie, bogatej i trudnej hi
storii oraz kulturze. 

Dystrybucją książki (po cenach druku) zaj
mują się: Miejska Biblioteka w starej szkole w 
Rynku oraz Ośrodek Kultury. (UM) 

Mapę gminy na str. 19 wyk. Jan Socha. 

OŚRODEK 
KULTURY 

sut�owrce 
WYNIKI KONKURSÓW 

Na największego i najcięższego grzyba 
sezonu 2006 

I miejsce-Wojciech Bugajski (prawdziwek 0,80 
kg) 
II - Renata Kuczak (koźlak czerwony 0,72 kgł.) 
III - Norbert Bąchor (prawdziwek 0,65 kg) 
IV -Jan Pułka (prawdziwek 0,60 kg) 
V - Sebastian Kurowski (prawdziwek 0,39 kg) 
VI - Dawid Zadora (kożlak czerwony 0,28 kg) 
Wyróżnienia - Kazimiera Biela oraz Rafał 
Moskal 

Wspomnienie z wakacji 

Jurorzy ocenili prace plastyczne i fotografie 
zgłoszone do konkursu. Prace wykonane przez 
młodych artystów zaskoczyły oceniających 
polotem i dojrzałością. Jury przyznało nastę
pujące nagrody: 
Konkurs plastyczny 
Kategoria kl. 1-111 
I - Wojciech Koziołek lat 7 z Rudnika 
li - Aleksandra Mikitiuk z Białej Podlaskiej 
lll - Kinga Garbień koło plastyczne Ośrodka 
Kultury. 
Wyróżnienie - Natalia Hebda koło plastycznt{.,J 
Ośrodka Kultury, Magda Jakubowska oraz 
Kacper Furmaniak z Białej Podlaskiej, Ola Ba
gińska oraz Anna Kurek z Sulkowie 
Kategoria: kl. IV-VI 
I - Łukasz Jędrzejowski 
li -Gabriela Garbień 
llI - Emilia Garbień, Paulina Rusek 
Wyróżnienia - Natalia Świder, Dawid Kozik, 
Rafał Żelazny, Magdalena Zając (wszyscy z 
Sulkowie) 
Kategoria: Gimnazjum 
I - Agnieszka Nykiel i Anna Matera kolo pla
styczne Ośrodka Kultury 
Konkurs fotograficzny 
I - Marek Dzidek, Izabela Nykiel 
II - Aleksandra Światloń (wszyscy z Sułko
wic), Karol Brodacki 
III - Maciej Mackiewicz (obaj z Białej Podla
skiej) i Dariusz Domanus z Sulkowie 
Wyróżnienia - kl. V a SP Sułkowice, Wojciech 
Koziołek z Rudnika; Natalia Jędrzejowska i 
Monika Latoń z Sulkowie 
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Czas biegnie minęło ledwie pól roku naszej 
działalności a już mamy za sobą kilka ważnych 
wydarzeń, wyjazdów czy biwaków. Ale za
cznijmy nasze wspomnienia od początku. 

,,Ale to już było" 

Pamiętam jak jeszcze w drużynie w Krzy
waczce podjęliśmy decyzjt;, iż 11 XI 2005 roku 
po raz pierwszy od kilku lat zaciągnjemy war
t<; honorową przy pomniku na rynku w Sułko
wicach. Tak naprawdę to największą „anima
torką" tego przedsięwzięcia była Izolda (pry
watnie Ewelina Bielarz - harcerka, która jako 
jedyna pozostała z drużyny utworzonej w tu
tejszym gimnazjum kilka lat temu). Był to taki 
nieoficjalny początek współpracy harcerzy z 
gminą Sułkowice. W niedalekiej przyszłości 
spotkaliśmy się z panią wiceburmistrz Włady
sławą Kołodziejczyk i dzięki jej przychylności 
oraz wstawiennictwu udało się nam zorganizo
wać zimowisko w Gimnazjum w Sułkowicach. 

To wydarzenie zapoczątkowało oficjalną 
działalność drużyny harcerskiej na sułkowic
kiej ziemi i tak działamy już ponad pól roku. 

HARCERZE 
W czasie tego okresu 

harcerze z naszej drużyny 
nie próżnowali, a na ich kon
to można zaliczyć: 

I IV 2006 - Uczestnic
two w uroczystościach rocz
nicowych związanych z 
śmiercią Jana Pawia n w Suł
kowicach 

23 IV 2006 - Jako służ
ba porządkowa, obstawiali 
uroczystość Miłosierdzia 
Bożego w Łagiewnikach 
19  - 21  VI 2006 - Warsztaty 

,; dla funkcyjnych -w ramach 
podnoszenia naszych kwa

lifikacji brali udział w trzydniowym szkoleniu 
w Suchej Beskidzkiej 

26 - 28 V 2006 - Biała Służba 2006 -wraz 
z Referatem Ruchu Drogowego Hufca Podgó
rze obstawili Pielgrzymkę Benedykta XVI do 
Polski 

11 V I 2006 -Odpust w Krzywaczcc -wraz 
z drużyną z Krzywaczki uczestniczyli w uro
czystościach odpustowych 

15 VI 2006 - Boże Ciało w Krzywaczce -
po raz kolejny uczestniczyli w uroczystościach 
religijnych w Krzywaczce 

2 VI I 2006 - Maraton Rowerowy -wraz z 
Referatem Ruchu Drogowego pilnowali porząd
ku w czasie Maratonu Rowerowego zorgani
zowanego na terenie Krakowa 

15 - 17 IX 2006 - Inauguracja Roku Har
cerskiego Kraków Nowa - pojechali jako re
prezentacja Hufca Ziemi Suskiej na Inaugurację 
Roku Harcerskiego 2006/2007 

Prócz tych oficjalnych wyjazdów udało 
zorganizować sit; ognisko oraz zbiórki, na któ
rych nasi harcerze poznawali smak harcerskiej 
przygody. 

Obóz harcerski Hufca Sułkowice w Szale koło Kalisza, rok 1986 
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,,A to jeszcze przed nami" 

Jeszcze przed rozpoczęciem roku szkol
nego, kiedy to w czasie burzliwych debat na 
polance, która usadowiła się wśród skał Dolin
ki Kobylańskiej, podjęliśmy decyzję nazwie, 
barwach oraz hymnie drużyny, podzieliliśmy 
ją także na zastępy i ustaliliśmy radę drużyny. 
To zaowocowało poniższymi ustaleniami. 

Nazwa drużyny: .,Leśni". Dlaczego? ZHP 
prawie od zawsze kojarzyło się z lasem, na
turą, wędrowaniem, a zarazem z działalnością 
oddziałów partyzanckich, więc nasza drużyna 
właśnie taka jest.. połączenie wędrówki z pa
mięcią o tych co walczyli 

Hymn drużyny: ,,Idą Leśni" 
Barwy: Cicmnozielono-szare 
Drużynowym został wybrany w demokra-

tycznym glosowaniu dh pwd. Piątek Szymon 
Przybocznymi: Grzegorz Krzywo11, Emi

liana Dyląg, Ewelina Bielarz 
Zastępowymi: Sylwek Irzyk oraz Kinga 

Kapera f .J A naszym Aniołem Stróżem jak zresztą od' 
początku naszego powstania pozostaje Teresa 
Chodnik, po naszemu pani Tereska 

Obecnie w naszej drużynie działa około 20 
osób, które spotykają się na zbiórkach, odby
wających się w tutejszym gimnazjum. W cza
sie spotkań staramy się uczyć - bawiąc, śpie
wamy piosenki, podnosimy swą wiedzę har
cerską, bawimy się, a po za tym toczymy po
ważne rozmowy, w czasie których czujemy 
się jak jedna wielka rodzina. 

A co jeszcze w naszych planach? W naj
bliższym czasie planujemy wziąć udział w Dniu 
Papieskim, zorganizować Akcję Znicz, ognisko 
- zaprosimy ludzi, którzy kiedyś brali udział 
w działalności ZHP na terenie gminy (Ech, gdzie 
te czasy, gdy mieliśmy tutaj Hufiec - łezka się 
kręci. .. ), włączyć się w udział w uroczysto
ściach 11 Listopada, zorganizować przekaza
nie Betlejemskiego Światełka Pokoju oraz wie/ 1 
le innych rzeczy i wyzwań, które stoją przed"" 
nami. 

Oczywiście jesteśmy otwarci propozycje 
współpracy z zewnątrz. Poszukujemy także 
osób, które byłyby w stanie dostarczyć nam 
jakieś informacje, pamiątki, artykuły choćby 
do odbicia lub skserowania, jakieś pamiątki 
związane z harcerzami działającymi na naszym 
terenie. Wszelkie informacje o nas znaleźć tak
że można na stronie http://zhp.krzywaczka.pl 
a pisać pod adres harcerze@skauting.org 

Przed nami nowy rok harcerskj 2006/2007. 
Ruszamy w niego z nadzieją jednocześnie nio
sąc w sercach słowa Jana Pawła li skierowane 
bezpośrednio do harcerzy: 

,,Nie czyńcie skautingu zbyt łatwym, sta
wiajcie wyzwania". 

Czuwaj! 
Drużynowy PDH „Leśni" 
db. pwd. Szymon Piątek 



Wdzięczność za Ich trud 
z okazji Święta Edukacji arodowej składamy wszystkim a

uczycielom oraz Pracownikom szkoły najlepsze życzenia dobrego 
zdrowia, słońca i uśmiechu na co dzień. Życzymy, abyście Państwo 
radośnie witali każdy nowy dzień. Niech słońce ozłacało Wam pra
cę, trud i wysiłek, a Państwa sukcesy niech rosną i kwitną w tym 
słońcu jak kwiaty! 

Redakcja 

Chłopak też człowiek 

Pewnie trudno będzie w to uwierzyć, ale chłopcy wcale nie różnią się 
tak bardzo od dziewczyn. Owszem czasem zachowują się jak dzikusy i 
trudno znieść ich towarzystwo, ale nie warto ich od razu skreślać. Może 
się okazać, że macie wiele wspólnych tematów. Przecież oni też mają 
mnóstwo problemów z rodzicami, kumplami i szkolą. Dlatego zamiast 
patrzeć na nich z góry, spróbujcie ich zrozumieć. A nuż okaże się, że jakiś 
chłopak jest sensownym osobnikiem, z którym można pogadać na każ
dy temat? 

30 września wszyscy chłopcy mają swoje święto. Choć nie jest ono 
jeszcze tak rozpowszechnione, w naszej szkole zawsze pamiętamy o 
swoich kolegach, wręczamy im drobne upominki, składamy życzenia, no 

,:_oczywiście z tej okazji Samorząd Uczniowski organizuje dyskotekę. 
'll!'ak też było i w tym razem - 3 października wszyscy świetnie bawili

śmy się na pierwszej w tym roku szkolnym dyskotece. Mamy nadzieję, 
że to dopiero początek zabaw tanecznych przegotowanych dla nas przez 
SU na ten rok szkolny. 

Anka Krzykawska, Kamila Koźlak z kJ. VI c 

Sprzątanie Świata 
30 września odbyta się w naszej szkole tradycyjna już „Akcja Sprzą

tania Świata". Zaopatrzeni w worki i rękawice ruszyliśmy w wyznaczo
ne rejony. Niestety, mieliśmy pełne ręce roboty. Oprócz sterty papierów 
i śmieci znaleźliśmy wiele innych „dziwnych" przedmiotów np. krze
sła. maski od samochodów, buty, kanistry i wiele podobnych, których 
miejscem na pewno nie jest las czy przydrożny rów. Nasze worki bar
dzo szybko się zapełniły. 

W czasie takich właśnie akcji często zadajemy sobie pytanie: Dla
czego sarni niszczymy nasze środowisko, które mogłoby być piękne i 
czyste? Czy nie powinniśmy dbać o porządek cały czas, a nic tylko raz 
do roku? Nasza gmina słynie z ekologii, więc powinniśmy zrobić wszyst
ko, aby zasłużyć na ten tytuł i by ,,Akcja Sprzątania Świata" była dla nas 
jedynie przypomnieniem o pięknie otaczającego świata, a nie walką ze 
stertą śmieci. 

Anka Krzykawska kl. VI c 

Pierwsze sukcesy sportowców 
22 września odbyły się Gmmne Indywidualne Biegi Przełajowe. W zawo

dach wzięło udział około I 00 osób ze Szkól Podstawowych naszej gminy. 
Z naszej szkoły do kolejnego, powiatowego etapu awansowały 23 osoby: 

Paulina Kuchta IV d (I m1ej�ce), Klaudia Jarg,llo IV b (Il miejsce), Justyna 
Chrobak IV a (miejsce VI), J<;_drzcjowski Jakub IV d (I miejsce), Michał 
Mistan IV c (II miejsce), Bemecki Dawid IV d (111 miejsce). Jończyk Michał 
IV d (IV miejsce), Izabela Tyrpa V d ( I  miejsce). Izabella Wioch V c ( I l  
miejsce), Katarzyna Jończyk V c (III miejsce), Karolina J<;_drzejowska V b ( 
VII miejsce), Marcin Rusek V c ( I l  miejsce), Aleksander Profic kl. V d (Ili 
miejsce), Kamil Ostafin V c (IV miejsce). Biela Dominik V d ( VII miejsce), 
Światloń Adnan V b (VIII miejsce), Kornelia Konik VI d (III miejsce), Iwona 
Frosztęga VI c (V miejsce), Angelika Mistarz VI b ( VI miejsce), Gabriela 
Ziembla VI d ( VIII miejsce), Mateusz Ptak VI b (VI miejsce). 

Igrzyska powiatowe odbyły si� 26 września w Myślenicach. Najlepiej w 
tym dniu wypadli uczniowie kl. IV, którzy awansowali do etapu wojewódz
kiego. W kategorii dziewcząt I miejsce zaj1;la Klaudia Jargillo IV b Do etapu 
woJcwódzkiego przeszły róvmic.i: Paulina Kuchta IV d oraz Justyna Chrobak 
IV a. Wśród chłopców najlepsze wyniki uzyskali Michał Mistar/ IV c { I  
miejsce) oraz Kuba J1;drzejowski IV  d (Il miejsce). Pozostali uczniowie na
szej szkoły też spisali s•� dobrze, zaJmując miejsca w pierwszej dwudziestce, 
zwa:iywszy, .i:c w zawodach startowali najlepsi 7 gmm powiatu myślenickie
go. 

Wszystkim naszym reprezentantom gratulujemy. a za najlepszych trzy
mamy kciuki! 81;dą om startować w Małopolsk1ch Igrzyskach Młodzieży 
Szkolnej w Krakowie. 

Jarek Mardaus kl. VI c 

Zlot Gwieździsty 
2 1  września klasy VI szkól podstawowych oraz klasy JII gimnazjum 

wzięły udział w kolejnym, tradycyjnym już Zlocie Gwie:idzistym. Do 
tego przedsięwzięcia przygotowywaliśmy się już wcześniej , opracowu
jąc piosenkę i promujący gminę plakat. Punktualnie o godzinie 9.00 wraz 
z naszymi wychowawcami wyruszyliśmy w drog<;_. Każda szkoła naszej 
gminy miała do przebycia inny szlak, a metą dla wszystkich było Gim
nazjum im. Stefana Wyszyńskiego, gdzie stawić się mieliśmy się o godzi
nie 13 .00. Po wyczerpującej wędrówce czekał na nas gorący posiłek i 
chwila wytchnienia przed kolejnymi zmaganianu, tym razem intelektual
no - artystycznymi. Klasy prezentowały przygotowane przez siebie 
piosenki, wśród których można byto znaleźć naprawdę wicie ciekawych, 
wr<;_cz oryginalnych przebojów. Następnie sprawdzaliśmy swoją wie
dzę o naszej gminie. Ten dzień był na prawdę wyjątkowy, nic tylko 
dopisywała nam pogoda, ale i dobry humor. Szkoła Podstawowa w Suł
kowicach, dzięki klasie VI c, wywalczyła III miejsce. 

Dziękujemy organizatorom za tak wspaniale przeżycia i mamy na
dzieję, że gdy jako już gimnazjaliści spotkamy się ponownie, będzie 
równie wesoło. 

Marzena Oramus, Kamila Koźlak z kl. VI c 
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„A na zakońc=enie najlepsze życzonka 

Dużo zdrówka i sionka. 

Samych s=częśliwych dni w domu i w szkole. 

Dużo uśmiech11 i co d=ień ... schabowego na 

stole. 

A gdyby jakaś chmurka ciemna 

Usadowiła się na Waszej twarzy 

Zróbcie luźną lekcję ... Zacznijcie mar=yć ... 
O pełnym portfelu, s=acunku, u=naniu. 

Przerwach bez dyżurów i piątek stawianiu. 

i wtedy się =darzy, ::.e =niknie 

Niemiły wyraz z pedagoga twarzy, 

A wówczas wszystkim w koło 

Zrobi się wesoło. 

A my bez stresów żyć sobie będziemy 

I mnóstwo sukcesów dzięki Wam odniesiemy! " 

Te życzenia zakończyły występ kabare
towy przygotowany przez gimnazjalistów 
pod opieką p. M . Koźlak i p. A. Bargiel z 
okazji święta Komisji Edukacji Narodowej, 
zwanego przez wszystkich swojsko Dniem 
Nauczyciela. 

„ Właściwie święto to powinno zwać się 
Dniem Ucznia - bo uczniowie zwykle wtedy 
mają wolne, a nauczyciele zbierają się, aby tra
dycyjnie ponarzekać" - zauważył ktoś spo
strzegawczy. 

Aby umilić ten dzień także pedagogom, 
gimnazjaliści z klas l g, Il g oraz ll l  c i III e 
postanowili pokazać weselszą twarz szkoły. 
Skecze przeplatane piosenkami rozbawiły do 
łez zarówno nauczycieli jak i uczniów ogląda
jących występ. 

Na zakończenie tej milej uroczystości każ
dy ze świętujących otrzymał dyplom uznania 
od swoich uczniów. 

Redakcja 
rys. Tomasz Kostowa/ 

Opieka pedagogiczna i korekta tekstów 
Anna Bargieł 
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Zlećmy się wszyscy w Sułkowicach! 
21 września br. już po raz czwarty odbył 

się Zlot Gwiażdzisty. Uczniowie trzecich klas 
gimnazjum oraz szóstoklasiści ze szkól pod
stawowych z naszej gminy rywalizowali ze 
sobą w konkursach przygotowanych przez 
organizatorki: panie E. Koźlak, M. Mardaus, 
A. Trzebońską, M. Przęczek, J. Zajdę i B. Za
rembę, pracujących pod czujnym okiem p. bur
mistrz W. Kołodziejczyk. Wcześniej jednak 
każda grupa musiała pokonać wyznaczoną tra
sę. Klasy III miały do przejścia najtrudniejszy 
i najdłuższy szlak liczący ok. 13 kilometrów. 

Moja klasa jako trzecia z kolei wyruszyła 
spod gimnazjum ze śpiewem na ustach, dzier
żąc w dłoniach wielki transparent, który przed
stawiał żartobliwy portret llI e i jej wychowaw
czyni. Ciekawe, czy domyśliliście się, że te osy, 
przepraszam, pszczoły - to właśnie my? 

Prowadzeni przez p. S. Urbańczyka i J. Ka
ciubę szybko wyprzedziliśmy inne klasy, cho
ciaż podobno nie był to wyścig. Z Gościbi skie
rowaliśmy się na Kozówk� a stamtąd przez Ja
sienicę na Da lin. Nie pamiętam jednak zbyt wie
le z tego spacerku, bo w którymś momencie wy
mknął się chyba spod kontroli i zamieni! w bieg 
maratoński. Nic w tym dziwnego, skoro prze
wodził nam wuefista! Kilka dziewcząt nie wy
trzymało w końcu tego morderczego tempa i odłą
czyło się od peletonu. Kiedy w końcu złapały
śmy oddech, mogłyśmy rozejrzeć się wokoło. 
Naprawdę, widoków w naszej gminie inni mogą 
nam tylko pozazdrościć, ale gdzie jest droga? Na 
szczęście w dzisiejszych czasach istnieją telefo
ny komórkowe - wystarczyła chwila i już dołą
czyłyśmy do klasy i zdenerwowanych opieku
nów (pan Urbańczyk krzyczał coś na temat 
opóźniania marszu). Podczas dalszej wędrówki 
trzymaliśmy się już wszyscy razem. Przysta
waliśmy jednak tylko wtedy, kiedy już napraw
dę opadaliśmy z sil. W końcu ujrzeliśmy budy
nek gimnazjum. Widok szkoły ucieszył nas chy
ba po raz pierwszy w życiu! 

Byliśmy pierwsi, godzinę przed wyzna
czonym przez organizatorów czasem. Jakieś 
jedzonko bardzo obiecująco pachniało, ale naj
pierw musieliśmy odeprzeć zarzuty naszej wy
chowawczyni p. M. Przęczek, że skróciliśmy 
sobie trasę. Nikt nie docenił naszego poświęce
nia! Zmęczeni, ubłoceni i głodni udaliśmy się 
po chrzanówkę i usiedliśmy na trybunach, by 
poczekać na pozostałych uczestników Zlotu. 

Kiedy już wszyscy zameldowali się na 
mecie, rozpoczęły się konkursy: szóstoklasi
ści śpiewali piosenki, ale największe uznanie 
publiczności wywołały skecze kabaretu „Ani 
Mru Mru" w wykonaniu uczniów z Biertowic. 
Gimnazjaliści mieli za zadanie przygotować 
plakat lub makietę jakiegoś zabytku znajdują
cego się na terenie naszej gminy. My stworzy
liśmy ze styropianu rzeźbę świętego Jana od 
Krzyża. To jednak była tylko część zadania, 

bowiem teraz przyszła chwila, by posługując 
się gwarą, opowiedzieć o wybranym obiekcie. 
Było przy tym mnóstwo śmiechu! Nasza ko
leżanka zaczęła tak: 

„Do sela nik gwarom godać nie kciol. A tu 
tako pikno figura jak spożres na ul. 3 Maja furt 
jak droga. Glendzić nie bedemy, sami obacycie 
cy nie zadbać o takie obiekty we gminie. To 
nagrobek jakich mało. Poć haf i spoziroj." 

Klasa lll C przygotowała taką przemowę: 
,.Prosimy, przyjyzdzojcie do Sułkowic! Wy
bierymy się na nogak na Gościbie. Pódymy kieł
ka chwilecek az dojdymy do piyknego miejsca; 
ka jes wielki bór, teroz nazywany po pańsku 
,.rezerwatem". Kawolecek dali zobocycie po
mnik partyzantów, cyi i chopoków z lasa, kto( ł rzy się tam siepali z Niemcami. To skróś nik •'-' 
nasyk dziadków my so teroz wolni. Tyn po
mnik nam Io tym godo, aby my nie zobocyli i 
nasy zgrase to tłukli do głowy." 

Tymczasem jedna osoba z klasy brała 
udział w konkursie wiedzy o gminie - musiała 
rozwiązać krzyżówkę. Czekając na wyniki, 
umilaliśmy sobie czas śpiewem i żartami. Pani 
Z. Kurowska okazała się znakomitym wodzi
rejem, który jeszcze podgrzewał gorącą atmos
ferę Zlotu. W końcu ogłoszono wyniki: wygra
liśmy! W nagrodę otrzymaliśmy Puchar Bur
mistrza pełen słodyczy i piłkę nożną. Dla nas 
najważniejsza była jednak satysfakcja. 

Magda Moroń z IJI E 
Jury Zlotu złożone z organizatorów wspo

maganych przez ks. Pawia Drobnego i panów 
Stefana Bochenka i Jana Sochę ogłosiło nastę
pujące wyniki: 

SZKOŁY PODSTA WOWĘ 
Konkurs na plakat/model i piosenkę 
I miejsce Biertowice 
li miejsce Rudnik VI B 
IIT miejsce Sułkowice VI C 
Indywidualny konkurs wiedzy o imiinie: 
I miejsce Marcelina Cież Sułkowice Vl B 
Il miejsce Maciej Pitala Sułkowice VI A 
ITI miejsce Marta Stokłosa Sułkowice Vl D 
G1MNAZJUM 
Konkurs na plakat/model i opis ffiara 
I miejsce llI E 
U miejsce IIIF 
Ul miejsce III C 
Indywidualny konkurs wiedzy o gminie 
I miejsce Jolanta Piechota lll C 
li miejsce Żaneta Moskal W D 
lll miejsce Sylwia Koziołek III H 
PUCHAR BURMISTRZA 
llI E Gimnazjum w Sułkowicach 



GIMNAZJALISTA 
Wystrzałowe chłopaki 

Sport strzelecki uchodzi za zajęcie dość elitarne. Czy tak jest nadal? Nie jestem 
znawcą tematu, więc o odpowiedź poprosiłam swoich uczniów: Bartka Garbienia i Domini
ka Sowę z III E oraz Pawia Cięcielowskiego z I F. 

P. - Dzisiaj jest to zajęcie dostępne prawie 
dla wszystkich. Wiatrówki i śruty są tanie i 
myślę, że każdy bez problemu może je kupić. 
Musi mieć tylko ukończone 18 lat 

Wiem, że łączy Was wspólna pasja. Skąd 
wzięło się zainteresowanie bronią? 

B. - Mam starszego brata, który pasjonuje 
się strzelectwem i to on rozbudził we mnie ta
kie zainteresowania. 

D. - Kiedy miałem 13 lat, tata kupił mi 
broń. To właśnie od niej wszystko się zaczęło. 

P. - A ja od dawna interesuję się wojskiem 
polskim, w tym także bronią. 

Macie własną broń? 
P. - Tak. Ja mam wiatrówkę. 
B. - A ja broń pneumatyczną. 

,:.._ D. - Mam karabin pneumatyczny firmy 
�•oconia produkcji niemieckiej. 

Czy to aby bezpieczne zajęcie? 
P. - Tak, jeżeli przestrzega się pewnych 

podstawowych zasad. 
B. -Zgadzam się. Tutaj nie można być nie

odpowiedzialnym. 
D. - Trzeba uważać, zawsze istnieje ryzy

ko postrzału siebie lub innej osoby. 
Gdzie trenujecie? 
B. - Ćwiczymy z bratem i kolegami koło 

swojego domu. Urządzamy sobie zawody w 
strzelaniu do tarczy. Kto zdobędzie największą 
ilość punktów, zostaje zwycięzcą. 

P. - Ja muszę jeszcze popracować nad nie
ruchomym trzymaniem broni. 

Słyszałam, że macie już na swoim kon
cie pierwsze sukcesy strzeleckie. 

B. - Można tak powiedzieć. O tym, że 
możemy wziąć udział w takich zawodach po
wiedział nam pan dyrektor M. Pękala. Zdecy

�owaliśmy się i pojechaliśmy pod opieką p. W. 
�ancarczyka. 

Pan Gancarczyk ma podobne hobby? 
D. - Na pewno jest znawcą broni, ale czy 

miłośnikiem? Nie wiem. 
Wróćmy zatem do zawodów. 
P. - To były Mistrzostwa Strzeleckie Szkól 

Ponadpodstawowych Powiatu Myślenickiego 
w strzelaniu z broni pneumatycznej. Odbyły 
się 16 września br. Bartek Garbień zdobył in
dywidualnie I miejsce. 

B. - A nasza drużyna zajęła miejsce Ill. 
To naprawdę wielki sukces. Rywalizo

waliście przecież z uczniami, którzy na co 
dzień mają dostęp do prawdziwej strzelni
cy. Gratuluję! 

P. - Tak, udało nam się. Dlatego na następ
nych zawodach także po cichu liczyliśmy na 
wysoką lokatę. 

B. - Ale tym razem wszystko rozegrało się 
inaczej. Były to zawody z broni palnej 
(KBKS), z której nigdy dotąd nie strzelałem, 
więc od początku podejrzewałem, że nie od
niesiemy wielkiego sukcesu, ale warto było 

wziąć udział w zawodach Atmosfera była wspa
niała. lmpreza odbywała się w starym kamie
niołomie. Paliliśmy ognisko, piekliśmy kiełba
sę, ale przede wszystkim mogliśmy postrzelać 
z broni z elektrycznym napędem. 

P. - Wprawdzie strzelanie nie poszło nam 
najlepiej, za to na zawody przyjechała z My
ślenic grupa Strzelecka „Hunters" i mogliśmy 
zobaczyć repliki różnych broni. 

O sporcie strzeleckim zrobiło się gło
śno, kiedy w 1996 r. Renata Maurer zdobyła 
w Atlancie zloty medal olimpijski i powtó
rzyła swój sukces cztery lata później w Sid
ney. A czy Wy macie swoich idoli strzelec
kich? 

B. - Ja mam. To mój wujek, pułkownik z 
Gdańska, który należał do korpusu snajperów. 

D. - Moim idolem jest Robert di Donna z 
Włoch. W tym roku zdobył dwa puchary świa
ta i jeden brąz olimpijski. 

Czy strzelectwo to tylko chwilowa fa
scynacja czy też wiążecie z nim swoją przy
szłość? 

B. - Ja myślę o tym poważnie. Po skoń
czeniu gimnazjum chciałbym kontynuować na
ukę w Liceum Wojskowym w Kalwarii, a w 
przyszłości zostać oficerem. 

D. - Chciałbym kiedyś być profesjonal
nym snajperem. 

Bardzo dziękuję za rozmowę i życzę sa
mych celnych strzałów. 

Z Bartkiem, Dominikiem i Pawiem 
rozmawiała A. Bargiel 

Aktualności sportowe 

Korzystając z pięknej jesiennej pogody, 
zorganizowano Gminne Biegi Przełajowe. Wzię
ło w nich udział 64 uczniów z naszego gimna
zjum. Zawody były rozgrywane w poszcze
gólnych kategoriach wiekowych, co bardzo 
podniosło poziom rywalizacji. Najlepsi (20 
dziewcząt i 17 chłopców) reprezentowali szkolę 
w Powiatowych Biegach Przełajowych w 
Myślenicach. Do finału wojewódzkiego zakwa
lifikowali się: Żaneta Moskal, Monika Rozum, 
Agnieszka Bukowczyk, Monika Śmilck oraz 
Jacek Mardaus, Maciej Kuchta i Kacper Go
lonka. 

12. J O.br. w naszej hali odbyły się gminne 
zawody w siatkówce dziewcząt i chłopców. 
Do dalszych rozgrywek zakwalifikowała się 
drużyna dziewcząt z Sułkowic i chłopców z 
Krzywaczki. Impreza stała na wysokim po
ziomie sportowym i organizacyjnym. 

nauczyciel wych. fizycznego 
Maria Zajda 

Archanielskie laury 
Po raz kolejny uczniowie naszej szkoły 

odpowiedzieli na zaproszenie organizatorów i 
wzięli udział w I l i  Ogólnopolskim Konkursie 
„Świat Aniołów. Temat tegorocznej edycji 
brzmiał „Archanioł Gabriel". W konkursie lite
rackim gimnazjaliści z Sułkowic zajęli pierw
sze trzy miejsca. Jury najbardziej spodoba! się 
wiersz Magdy Moroń z l l l  E, drugim miejscem 
uhonorowano Paulinę Latoń z I l  G, a trzecim 
Bernadettę Jasubę z IF. W konkursie plastycz
nym wyróżnienie zdobyła Anna Kois z Ili G. 
Brawo, dziewczyny! 

*** 

Kiedy świat tonie 
w morzu łez 
skuty w kajdany 
smutku i cierpienia 
z nieba zst�uje 
postać spowita w biel 
wsparta siłą Bożą 
Rozpościera skrzydła 
z ludzkich twarzy 
ociera Izę 
obdarowując uśmiechem 
zrywa więzy zła 
z obolałych ciał grzeszników 
daje wolność 
Archanioł Gabriel 
stworzony przez Boga 
by ludziom nieść 
nadzieję 

Magdalena Moroń 

*** 

Kochany mój Archaniele 
Łączyło nas tak wicie 
Mówiłam codziennie ze łzami 
Nikt nie rozerwie więzi między nami 
Kochałam tęskniłam modliłam 
Potem kpiłam 
Straciłam wiarę i nadzieję 
Mój Archaniele 
Patrząc na blask srebrzysty na niebie 
Już nie kochałam ciebie 
Chciałam zapomnieć i uczucia skryć 
Własną nicią życie szyć 
Ty jednak nadal mą nić w swą igłę nawlekałeś 
Nie zwątpiłeś nie zapomniałeś 
Choć nic wtedy nie dawałam 
Wręcz przeciwnie tylko brałam 
Kochałeś modliłeś tęskniłeś 
Przede mną mnie osłoniłeś 
Wtem dostrzegłam Twą dłoń 
Ukryłam niewdzięczność swą 
Kochany mój Archaniele 
Chcę by łączyło nas wiele 
Bym modliła kochała tęskniła 
I z Tobą tylko żyła 

Paulina Latoń 
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Pielgrzymka do Kalwari i  
na 

Echo minionego 
roku szkolnego 

Zapewne miłą niespodzianką będzie poniż
sza infonnacja dyrekcji ZSZ i O dla ubiegło
rocznych absolwentów technikum. 

Absolwenci, którzy zdali egzamin potwier
dzający kwalifikacje zawodowe w zawodach: 
technik - mechanik, technik -handlowiec, tech
nik - ekonomista otrzymają curopassy czyli 
międzynarodowe suplementy do dyplomów 
potwierdzających kwalifikacje zawodowe. 

Europass służy zapewnieniu obywatelom 
wszystkich państw UE równych szans w 
przedstawieniu kwalifikacji i doświadczenia 
zawodowego w całej Europie. Europass to ze
staw oddzielnych dokumentów funkcjonują
cych w takiej samej fom1ie na obszarze całej 
Europy. 

A więc absolwenci 2006 szkoła zaprasza 
po odbiór europassów. 

Z upoważnienia dyrekcji ZSZ i O 
Ewa Rylewicz 

Galeria Internat 
Inauguracyjna wystawa obrazów Galerii 

Internat, w nowym roku szkolnym została 
otwarta 21 września 2006 pod hasłem Spotka
nie Przyjaciół. Owi przyjaciele to stali bywal
cy wernisaży, a więc dyrektor ZSZ i O i twórca 
galerii pani Aleksandra Korpal, grono pedago
giczne, nauczyciele emeryci. Spotkanie za
szczyci! także swą obecnością bunnistrz pan 
Józef Mardaus. 

Wystawiane dzieła to znane już wcześniej 
owoce plenerów malarskich, krakowskich ar
tystów, którzy wielokrotnie gościli w Sułko
wicach zachwycając się ich malowniczością i 
panującą w nich miłą atn10sfcrą. 

Na spotkaniu można było nabyć cegiełkę, 
pomagając w ten sposób szkole i wylosować 
jeden z obrazów. Szczęście dopisało księdzu 
Marianowi Błaszczykowi, zachwyconemu 
tym bardziej, że była to pierwsza wygrana w 
jego życiu. 

Ewa Rylewicz 
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Liceum Ogólnokształcą
ce, Liceum Profilowane i Li
ceum uzupełniające to szko
ły, których patronem jest 
Karol Wojtyła. W tym roku 
szkolnym Święto Szkoły 
uświetniło odsłonięcie po

piersia wielkiego Polaka. (relacja w następnym 
numerze) 

Ważnym elementem tego święta była 
pierwsza, piesza pielgrzymka uczniów całego 
zespołu szkól, dyrekcji, nauczycieli i pracow
ników do Kalwarii Zebrzydowskiej. Oczywi
ście prowadzili księża, którzy od razu na po
czątku nadali szczególny charakter wyprawie 
inicjując wspólną modlitwę, przypomnieli też 
o intencjach pielgrzymki: beatyfikacja Jana 
Pawła II i intencje indywidualne. Podczas wę
drówki ks. Paweł Drobny opowiada! o powsta
niu Kalwarii i jej związkach z Biblią. Potem 
odprawił Drogę Krzyżową, odbyła się też msza 
św. w klasztorze, którą odprawił ksiądz Ma
rian Błaszczyk w intencji rychlej beatyfikacji 
Jana Pawła n. Ta pielgrzymka to wspaniale wy
darzenie i wielkie przeżycie jednoczące mło
dzież i pracowników, będące dużym krokiem 
w stronę dojrzałości, ale o tym opowiedzą sami 
uczniowie. 

Ewa Rylewicz 

Chodźcie z nami! 

1 Piesza Pielgrzymka ZSZ i O zorganizo
wana została w celu przygotowania nas do zbli
żających się uroczystych obchodów Święta 
Szkoły. Główną intencją była modlitwa za 
rychłą beatyfikację Jana Pawła li, który, pod 
imieniem Karola Wojtyły, jest Patronem Tech
nikttm. Nieśliśmy także osobiste prośby o zdro
wie, powodzenie w nauce. Uczniowie klas ma
turalnych dodatkowo szli w intencji pomyśl
nego zdania matury. W pielgrzymce prowadzo
nej przez księży katechetów, Mariana Błasz
czyka i Pawia Drobnego, uczestniczyło kilka
naście klas, 20 nauczycieli, pracownicy admi
nistracji i obsługi oraz cala Dyrekcja Szkoły. 

W piątek 22 września, ubrani w sportowe 
stroje, zgromadziliśmy się na szkolnym boisku. 
Dzień przywitał nas piękną po
godą, słońce rozjaśniało swymi pro
mieniami nasze twarze. Wędrów
kę rozpoczęliśmy modlitwą, którą 
poprowadził ks. M. Błaszczyk. 
Wreszcie wyruszyliśmy, zaopa
trzeni staraniem głównych organi
zatorów ( p. M. Biernat, dyr. P. 
Pulka) w jedzenie i picie oraz kolo
rowe opaski, wskazujące na przy
należność do jednej z trzech ko
lumn. Nasza kolumna, druga, miała 
opaski czerwone, były jeszcze 
żółte i czarne. Dodam wyprzedza
jąc fakty, że na kalwaryjskich dróż
kach tak mocno się „zintegrowali-

śmy", że powymienialiśmy swe opaski jak 
sportowcy koszulki (niektórzy mogli poszczy
cić się wszystkimi trzema opaskami na ręce). 
Czekała nas daleka droga, prowadząca przez 
malownicze miejscowości: Jastrzębię, Lancko
ronę, Brody. I może się to wydać nieco dziwne, 
ale ja, żyjąca w Sułkowicach od urodzenia, 
szłam pieszo do Kalwarii po raz pierwszy. Tak 
więc, ogólnoszkolna pielgrzymka okazała się 
dla mnie i wielu moich kolegów pierwszą nie 
tylko z nazwy. Pod koniec drogi na twarzach 
uczestników widać było zmęczenie, ale nikt się 
nie poddawał, szliśmy przecież po to, aby się 
pomodlić i oddać swoje intencje Matce Bożej 
Kalwaryjskiej. Przekonałam się, że pielgrzymi 
trud jest najpiękniejszą modlitwą. Pierwszy 
postój przypadł pod Grobkiem Matki Boskiej, 
gdzie oczekiwaliśmy na tych, którzy z róż
nych powodów nie mogli całej trasy przebyć 
pieszo. Tutaj dołączyła do nas p. Dyrektor 
Aleksandra Korpal. i,) 

Kolejnym punktem pielgrzymki był," 
Dróżki i Droga Krzyżowa prowadzona przez 
ks. P. Drobnego. Następnie nasi księża odpra
wili w Bazylice mszę św. Była również możli
wość wyspowiadania się. Organizatorzy i pra
cownicy szkoły ( pani kucharka, pan kierow
ca) zadbali o to. byśmy oprócz strawy ducho
wej dostali ciepłą smaczną zupę. Po obiedzie 
był czas na indywidualną modlitwę. Pielgrzym
ka powoli dobiegała końca. Wszyscy opadali 
już z sił, ale znależli się jeszcze tacy, którzy 
odważyli się wrócić do Sułkowic pieszo. Po
zostali pojechali autokarem. Przez cały czas 
pielgrzymce towarzyszyła piękna pogoda i 
wspaniała atmosfera. Nie zapomnieliśmy też o 
tym, by to wydarzenie uwiecznić na zdjęciach, 
które zostaną pokazane na wystawie podczas 
Święta Szkoły 14 października. 

Myślę, że ta wędrówka ulubionymi Dróż
kami - ścieżkami Karola Wojtyły odpowiednio 
nas przygotowała do Uroczystości, podcza,· 1 której zostanie odsłonięte popiersie Patron1!1" 
Technikum, a my, pierwszoklasiści, złożymy 
ślubowanie. Mam nadzieję, że wrześniowa piel
grzymka uczniów, nauczycieli i pracowników 
ZSZ i O do Kalwarii Zebrzydowskiej wejdzie 
na stałe do tradycji naszej szkoły. 

Kinga Ziembla, kl. I LA 
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Droga Krzyżowa 

zaskakująco prawdziwa 

Jednym z głównych punktów naszej piel
grzymki była Droga Krzyżowa prowadzona 

�óżkami Pana Jezusa przez ks. Pawła Drob
f._#go. Rozważania przy każdej Stacji były bar

dzo interesujące, głęboko przemyślane, doty
kające spraw i problemów, którymi żyjemy. 
Ks. Paweł w swych refleksjach i modlitwach 
nie zapomniał o żadnym uczestniku pielgrzym
ki, a każda stacja miała swego wybranego adre
sata (uczniów, pracowników, grono pedagogicz
ne, chorych i cierpiących, naszych rodziców, 
opiekunów itd.). Ale o tym wszystkim dowie
działam się od kolegów, już po zakończeniu 
pielgrzymki. 

Jak to się stało, że nie uczestniczyłam w 
duchowym przeżywaniu Drogi Krzyżowej? 
Nie było to bynajmniej z mojej strony lekce
ważenie modlitwy. Otóż przy pierwszej ka
pliczce, przy której rozpoczynała się Droga 
Krzyżowa, poczułam bardzo silny ból, tak jak
by to mi ktoś kładł ,,krzyż na ramiona". Z wiel
kim trudem pokonywałam odległości pomię-

� kapliczkami. Dochodziłam do Stacji na sza
{j!Jm końcu, gdy ksiądz intonował „Któryś za 

nas cierpiał rany ... ", z największym wysiłkiem 
przyklękałam i podnosiłam się z kolan. Pr.1:e
chodzilam prawdziwą drogę krzyżową. 
Modliłam się o wytrwanie swoje i innych 
ludzi w cierpieniu. Moja „męka" skończyła 
się po mszy św., ból przeszedł jak ręką odjął. 

Mogłam z apetytem zjeść grochówkę, 
która postawiła mnie na nogi. Dopiero po 
powrocie do domu próbowałam zrozumieć 
sens tego cierpienia. I jedna rzecz mnie za
stanawia: czy to przypadkiem nie sprawiło 
moje imię? Tym bardziej, że przy stacji, gdzie 
Weronika podaje Jezusowi chustę do otar
cia twarzy z potu i krwi, ból na moment 
ustąpił, poczułam ulgę i wielką słabość. Może 
to On wtedy „podał mi chustę". 

Weronika z klasy I LA 

Redakcja 
Młodzi dziennikarze ZSZ i O 

wraz z opiekunem mgr Ewą Rylewicz 

,,Ona wychowała moje serce od najmłodszych lat" 
Jan Paweł li 

Kalwaria Zebrzydowska była jednym z 
najczęściej odwiedzanych miejsc świętych 
przez Jana Pawia II. Przychodzi! tu już jako 
chłopiec ze swoim ojcem. Później przyjeżdża! 
tutaj bardzo często jako arcybiskup i kardynał, 
aby w samotności z dala od zgiełku, z różań
cem w ręku odprawić swoje dróżki. Bernardy
ni do dziś wspominają jak przyjeżdża! z Kra
kowa i czasem pożycza! od zakonników od
porne na błoto buty i samotnie wyruszał, aby 
się modlić. Często też przybywał do Kalwarii 
Zebrzydowskiej z księżmi Archidiecezji Kra
kowskiej, aby celebrować mszę przed obrazem 
Matki Bożej. 

Podczas swojej pierwszej pielgrzymki do 
Ojczyzny 7 czerwca J 979r. nadal sanktuarium 
tytuł bazyliki mniejszej. Wspominał wówczas 
osobiste doświadczenia wiary: ,.Zawsze kiedy 
tu przychodziłem, miałem świadomość, że za
nurzam się w tym właśnie rezerwuarze wiary, 
nadziei i miłości, które naniosły na te wzgórza, 
na to sanktuarium cale pokolenia". 

Podczas trzeciej pielgrzymki do Polski w 
1987 r. Ojciec Święty ofiarował złotą różę dla 
kalwaryjskiego wizerunku. Powiedział wtedy: 

,,Pragnę u stóp Matki Bożej Kalwaryjskiej zło
żyć papieską różę, jako wyraz wdzięczności i 
za to czym była i nie przestaje być w moim 
życiu". W kaplicy Cudownego Obrazu swoje 
miejsce mają również inne papieskie dary: świe
ca i perłowy różaniec. 

Codziennie o godz. 9:00 bernardyni odpra
wiają mszę w intencji Ojca Świętego, który pod
czas pielgrzymki w 1 979 r. powiedział: I o to 
proszę, abyście się za mnie tu modlili, za życia 
mojego i po śmierci". 

Na ścianie pr.1:ed wejściem do kaplicy Matki 
Bożej Kalwaryjskiej wisi obraz upamiętniają
cy pobyt Jana Pawła li w Kalwarii Zebrzy
dowskiej podczas pierwszej pielgrzymki do Oj
czyzny w l 979r. Przedstawia Madonnę z Dzie
ciątkiem, która wyciąga rękę do klęczącego 
przed nią Papieża. 

W książce pt. .,Przekroczyć próg nadziei" 
Papież wspomina: ,.Od najmłodszych lat ma
ryjność wiązała się dla mnie ściśle z wątkiem 
chrystologicznym. W tym kierunku wychowało 
mnie kalwaryjskie sanktuarium." 
Wybrane fragmenty referatu opracowanego 
przez Kingę Ziemblę, kl. I LA 
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REKLAMA 

Tel. O 607 060 641, O 604 619 982 
P:"i - 12.00 - 16.00 

Kancelarie Radców Prawnych 
Maria Sieńko i Wanda Stopa 

ul. 1 Maja 70, 32-440 Sułkowice 
(budynek Fabryki Narzędzi ,,KUŹNIA" S.A.) 

\\ r- 14.00 -16.00 
ŚR - 14.00 -16.00 
czw - 13.00 - 17.00 
P'I - 8.00 - 12.00 

Pełna obsługa prawna osób fizycznych i podmiotów gospodarczych: 

- sporządzanie podań, pozwów, apelacji, pism urzędowych, odwołań, zażaleń, wniosków i innych dokumentów; 
- reprezentacja przed sądami i urzędami; 
- windykacja należności; 
- regulowanie stanów prawnych nieruchomości; 
-wnikliwe rozpoznawanie i doradztwo w zakresie prowadzonych spraw z możliwym dojazdem do Klienta; 
-sprawy z zakresu prawa cywilnego, prawa pracy, prawa spadkowego, prawa konsumenckiego i innych; 
-sporządzanie wszelkich umów c)"'\'ilnoprawnych i gospodarczych (najmu, dzierżawy, kupna -sprzedaży i innych); 
- kompleksowe prowadzenie spraw związanych z postępowaniem przed organami administracji publicznej; 
- prowadzenie spraw związanych z upadłością i postępowaniem naprawczym podmiotów gospodarczych; 
-zabezpieczenie transakcji handlowych (weksle, hipoteki i inne); 
-mediacje i pomoc w polubownym rozwiązywaniu sporów (ugody sądowe i poza sądowe); 
- inne. 

Szanowni Rodzice! 
Ośrodek Pomocy Społecznej w Sułko

wicach informuje, że od 18 września 2006 r. 
w godz. od 14� - 1800 (z wyjątkiem sobót i 
niedziel) działa Świetlica Środowiskowa w 
Sułkowicach wraz z flliami przy szkołach w 
Harbutowicach, Krzywaczce, Rudniku i Bier
towicach dla dzieci w wieku od 7 do 16 lat. 

Wykwalifikowana kadra w osobach: wy
chowawców, pedagoga, psychologa zapewnia 
fachową opiekę i właściwą organizację czasu 
wolnego dla dzieci i młodzieży w formie atrak
cyjnych zajęć rekreacyjno-sportowych, arty
stycznych oraz wycieczek pieszych. autoka
rowych, wyjazdów do kina, teatru. 

Ponadto świadczymy usługi w zakresie 
wyrównywania braków szkolnych, pomocy 
przy rozwiązywaniu problemów wieku dora
stania, łagodzenia agresji, problemów uzależ
nieniowych itp. 

Serdecznie zapraszamy do świeżo wyre
montowanych pomieszczeń obok Ośrodka 
Pomocy Społecznej (dawny hotel przy boisku 
sportowym Goscibi). 

Dyrektor OPS w Sułkowicach 
Janina KJus 

----- -- --- - ---
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Przez ostatnie cztery lata w skład Rady 
Redakcyjnej Klamry wchodzili przewodni
czący wszystkich komisji Rady Miejskiej: 
Danuta Chodnik, Andrzej Czarny, Stani
sław Latoń, Leszek Lisowski, Wiesław Mo
roń, Rozalia Oliwa oraz przewodniczący 
Rady Miejskiej Piotr Pułka a także bur
mistrz Józef Mardaus, nauczycielka Zofia 
Kurowska i Stefan Bochenek - redaktor 
naczelny. 

Na comiesięcznych zebraniach Rady Re
1 J dakcyjnej Klamry, która według statutu gazetj' 

jest pismem Rady Miejskiej, ustalaliśmy tema
tykę bieżącego numeru. 

Dziękuję za współpracę. 
Stefan Bochenek 

Zdjęcia w numerze 1 0/11 

Stefan Bochenek - str. 1 - 3, 12 ,  14, 15 ,  1 7  (po 
lewej), 21 ,  25 (na dole), 27, 28 
Archiwum Urzędu Miejskiego - str. 7 - I I ,  16 
Archiwum SP Rudnik - str. 17 (u góry) 
Krzysztof Trojan - str. 18 
Archiwum ZHP K.rzywaczka - str. 20 
Archiwum ZSZ i O - str. 24, 25 

Zdjęcia na str. 27 - drużyny 
piłkarskie Gościbi 

I. Seniorzy 3. Trampkarze starsi 
2. Juniorzy starsi 4. Tramkarze młodsi 
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-mieszkaniowa 

do 30 OOO PLN 

STEFCZVKA SUŁKOWICE 

UL. I -GO MAJA 9A 

tel. 0- 12  273-36 34 

�� 
0
Platforma 

� bywatelska 
Kandydaci do Rady Powiatu Myślenickiego 

OKREG nr  2 - Gmina Sułkowice 

Czarny Andrzej 
- 48 lat, żonaty, 

dwójka dzieci, zamiesz
kały w Sułkowicach, 
wyksztalcerue średnie
T ech n i k Mechanik, 
pracownik fabryki na
rzędzi „KUŻNIA" w 
Sułkowicach, Radny w 

Gminie Sułkowice, bezpartyjny. 
\V Rad:ie chciałbym się zajmować 

współpracą powiatu z gminami oraz bez
piecze,isrwem publicznym. 

Stopa Stan isław 
- 55 lat, żonaty, 

dwójka dzieci,  za
mieszkały w Bienowi
cach, wykształcenie 
średnie, emerytowany 
nauczyciel Zespołu 
Szkól Zawodowych i 
Ogólnokształcących w 

Sułkowicach, bezpanyjny. 
W Raclzfo chciałbym się zajmować 

problemami w oświacie ,w poziomie po-
1uulgim1wzjalnym. 

Pieronkiewicz Dorota 

- 29 lat, mężatka, 
jedno dziecko, za
mieszkała w Rudniku, 
absolwentka PoJjceal
nego Studium Ekono
miczno - Handlowe
go, prywatny przed-
siębiorca - prowadzi 

działalność gospodarcz<1 - handlową, 
bezpanyjna. 

\V Radzie chciałabym się zajmować 
ochroną .frodowiska oraz poprawą bez
piec=eiistwa na terenie powiatu. 

Bochenek Maria  
- 45 lat, męża1ka, 

trójka dzieci, zamiesz
kała w Sułkowicach, 
wykształcenie średnie, 
prywatny przedsię
biorca - prowadzi 
działalność gospo
darczą-Agencja PKO 

BP S.A. w Sułkowicach, bezpanyjna. 
iV Radzie chciałabym się zajmować 

poprawą sumu tlróg, wspieraniem inicja
tyw dla tworzenia nowych miejsc pracy 

oraz działaniem 1w rzecz osób 11iepelno
spraw11ych. 

Urban iak Anna 
- 2 6  lat, mężatka, 

jedno dziecko, z.amiesz
kała w Knywaczce, ab
solwentka Uniwersytetu 
Jagiellońskiego-Peda
gogika Resocjalm,cyjna 
i Akademii Ekonomicz
nej - Rachunkowość i 

Finanse, prywatny prudsiębion:a - pro
wadzi Biuro Rachunkowe ,.KSIĘGA" Sp. 
z o.o., Dlonek Plalfonmy Obywatelskiej RP. 

\V Radzie c:hdt1łabym sic zajmować 
bezpiec:ze1istwem publicznym, rozwojem 

gospodarczym powiallt i pozyskiwaniem 
.frodków z Unii Europejskiej. 


